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aƛƭƝ őǘŜƴłǌƛΣ 

ǾƭłŘƴƝ ǾȇōƻǊ ǇǊƻ ǾȅǘǾłǌŜƴƝ ŦŀƭŜǑƴŞ ǊŜŀƭƛǘȅ όǎƪǊȇǾł ǎŜ Ȋŀ ƴłȊǾŜƳ αǇǊƻ ƧŀŘŜǊƴƻǳ ŜƴŜǊƎŜǘƛƪǳάύ ǇƻŘ ǾŜŘŜƴƝƳ 
ǇǊŜƳƛŞǊŀ !ƴŘǊŜƧŜ .ŀōƛǑŜ Ȋŀ ǎǾƛǘǳ ǊŜŦƭŜƪǘƻǊǻ ǾȅǇǳǎǘƛƭ ŘŀƭǑƝ ŎƘǳŎƘǾŀƭŜŎ ƳƭƘȅΦ ¢ŀƪȊǾŀƴȇ ƧƝȊŘƴƝ ǌłŘ ǇǊƻ ǾȇǎǘŀǾōǳ 
ƴƻǾŞƘƻ ǊŜŀƪǘƻǊǳ Ǿ 5ǳƪƻǾŀƴŜŎƘΦ tǌƛǑŜƭ ǎ ǘǾǊȊŜƴƝƳΣ ȌŜ ǎŜ ǊŜŀƪǘƻǊ Ƴł ȊŀőƝǘ ǎǘŀǾŠǘ Ǿ ǊƻŎŜ нлнф ŀ ƘƻǘƻǾ Ƴł ōȇǘ 
v ǊŜƪƻǊŘƴƝƳ őŀǎŜ ǎŜŘƳƛ ƭŜǘ Řƻ Ǌƻƪǳ нлосΦ ! ƴŀƪƻǳǇƝ Ƙƻ ŀǎƛ Ǿ ƴŠƧŀƪŞƳ ǎŜŎƻƴŘ ƘŀƴŘǳΣ ǇǊƻǘƻȌŜ Ƴł ǇƻŘƭŜ ƴŠƧ 
ǾȅƧƝǘ ƴŀ ǇƻǳƘȇŎƘ мпл - мсл ƳƛƭƛŀǊŘ ƪƻǊǳƴΦ YŘȅōȅ ǎŜ ǾƭłŘŀ ǾŜǌŜƧƴŠ ȊŀǾłȊŀƭŀΣ ȌŜ ǇƻƪǳŘ ƴŀōƝŘƪȅ Ǿ ǇƭłƴƻǾŀƴŞƳ 
ǘŜƴŘǊǳ ǘǳƘƭŜ ŎŜƴǳ ǇǌŜƪǊƻőƝΣ ƻƪŀƳȌƛǘŠ ǇǊƻƧŜƪǘ ȊǊǳǑƝΣ ƳƻƘƭƛ ōȅŎƘƻƳ ǎƛ ƴŀǇǊƻǎǘƻ Ǿ ƪƭƛŘǳ ƻŘŘŘŜŎƘƴƻǳǘ ŀ 
ǾŠƴƻǾŀǘ ǎŜ ƴŠőŜƳǳ ǎƳȅǎƭǳǇƭƴŠƧǑƝƳǳΦ bƻǾł ƧŀŘŜǊƪŀ ōǳŘŜ ŘǊŀȌǑƝΦ ±ȇǊŀȊƴŠΣ нлл ƳƛƭƛŀǊŘ ƧŜ ǎǇƻŘƴƝ ƻŘƘŀŘ 
ǾȅŎƘłȊŜƧƝŎƝ Ȋ ǊŜŀƭƛǘȅ ƻōŘƻōƴȇŎƘ ǇǊƻƧŜƪǘǻΦ 

    ! ŎŜƴƻǳ ǾȊŜǑƭƻǳ Ȋ ǘŜƴŘǊǳ ǘƻ ƴŜǎƪƻƴőƝΦ tƻŘƻōƴŠ Ƨŀƪƻ ǳ ǇƻŘƻōƴȇŎh 
ǇǊƻƧŜƪǘǻ ƴŜƧŜƴ Ǿ ȊłǇŀŘƴƝ 9ǾǊƻǇŠ ŀ ¦{!Σ ŀƭŜ ƛ ƴŀ ǾȇŎƘƻŘ ƻŘ ƴłǎ ŀ 
ƪƻƴŜőƴŠ ǾȊŀǘƻ Ƨŀƪ ǘƻ ȊƴłƳŜ Ȋ ŘƻǎǘŀǾōȅ ¢ŜƳŜƭƝƴŀ -  ǎǘŀǾōŀ ǎŜ ȊŀőƴŜ 
ǇǊƻǘŀƘƻǾŀǘ ŀ ȊŘǊŀȌƻǾŀǘΦ 5ƻǘŀȊȅ ǊŜŘŀƪǘƻǊǻ ƴŀ ƳƛƴƛǎǘǊŀ ǇǊǻƳȅǎƭǳ 
IŀǾƭƝőƪŀΣ ƪŘƻ ȌŜ ǘƻ ȊŀǇƭŀǘƝΣ ōȅƭȅ ǇƭƴŞ ǾȅǘłőŜƪΦ 5ƻ ǵǾŀƘ ǎŜ ǘŀƪ ƳǻȌŜ 
ǾǊłǘƛǘ ƎŀǊŀƴǘƻǾŀƴł ŎŜƴŀ ŜƭŜƪǘǌƛƴȅ Ȋ ƧŀŘŜǊƴȇŎƘ ǊŜŀƪǘƻǊǻ ǎ dopady na 
ǎǇƻǘǌŜōƛǘŜƭŜΣ ǇǊƻǘƛ ƴƛƳȌ ƧŜ ŘƴŜǑƴƝ ǇƻŘǇƻǊŀ ƻōƴƻǾƛǘŜƭƴȇŎƘ ȊŘǊƻƧǻ ƧŜƴ 
ǇǌŜŘŜƘǊƻǳΦ ! ǘƻ ƧŜǑǘŠ Ƴł ōȇǘ Ǿ ǇǌƛǇǊŀǾƻǾŀƴŞ ǎƳƭƻǳǾŠ ƳŜȊƛ ǎǘłǘŜƳ ŀ 
ŦƛǊƳƻǳ 29½ ŘƻƧŜŘƴłƴ ȊłǾŀȊŜƪ ǎǘłǘǳ ǇǌŜǾȊƝǘ ŜƭŜƪǘǊłrnu, pokud by pro 
ŦƛǊƳǳ ōȅƭŀ ǇǊƻŘŠƭŜőƴłΦ  

    ¢Ŝƴ ƪŘƻ ǇǊŜŦŜǊǳƧŜ ƧłŘǊƻΣ ƳǳǎƝ ōȇǘ Ȋ  IŀǾƭƝőƪŀ ƴŀŘǑŜƴΣ ǇǊƻǘƻȌŜ ƴłǎ 
ǾǊŀŎƝ Řƻ Řƻō ŀǘƻƳƻǾȇŎƘ ǾƛȊƛƻƴłǌǻ  - ƴŠƪƻƭƛƪ ƴƻǾȇŎƘ ǊŜŀƪǘƻǊǻ 
v 5ǳƪƻǾŀƴŜŎƘΣ ŘǾŀ ŘŀƭǑƝ Ǿ ¢ŜƳŜƭƝƴŠ ŀ ǑǘŠǇŜƴƝ ŀǘƻƳǳ ōȅ ƳŠƭƻ 
ƴŀƘǊŀȊƻǾŀǘ ƛ ƴŠƪǘŜǊŞ ȊǊǳǑŜƴŞ ǳƘŜƭƴŞ ŜƭŜƪǘǊłǊƴȅ ƴŀ ǎŜǾŜǊǳ 2ŜŎƘ ŀ 
ǎǇŀƭƻǾłƴƝ ǳƘƭƝ Ǿ ƳŠǎǘǎƪȇŎƘ ǘŜǇƭłǊƴłŎƘΦ ¢ŠǑƝǘŜ ǎŜΚ aȅǎƭƝƳΣ ȌŜ ƳŀǊƴŠΦ 
!Ȍ ǎŜ ƳƭƘŀ ǊƻȊǇƭȅƴŜ ŀ ǇǊǾƴƝ ƳƛƭƛŀǊŘȅ Ȋŀ ǇǌƝǇǊŀǾǳ ŘǳƪƻǾŀƴǎƪŞƘƻ 
projektu budou utraceny, dojde k ǾȅǎǘǌƝȊƭƛǾŠƴƝΦ  

    WŜǎǘƭƛ ŀƭŜ ǎƻǳőŀǎƴŠ ōǳŘŜ ǘǊǾŀǘ ŎƝƭŜƴŞ ōǊȊŘŠƴƝ ƻōƴƻǾƛǘŜƭƴȇŎƘ ȊŘǊƻƧǻ ŜƴŜǊƎƛŜΣ ŘƻǎǘŀƴŜƳŜ ǎŜ Řƻ ǎƪǳǘŜőƴȇŎƘ 
ǇƻǘƝȌƝ Ǉƻ ƴŜȊōȅǘƴŞƳ ƻŘǎǘŀǾŜƴƝ ǳƘŜƭƴȇŎƘ ŜƭŜƪǘǊłǊŜƴΦ WŜǑǘŠ ƧŜ őŀǎ ȊƳŠƴƛǘ ƪǳǊȊΦ L ƻ ǘƻƳǘƻ ǎŜ ŘƻȊǾƝǘŜ ȊŜ ǎǘǊłƴŜƪ 
6łōƭƝƪŀΦ ¢ŀƪ ŀǙ ǎŜ ƭƝōƝΦ 
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Podmínkou dodržení Pařížské dohody je globální konec spalování uhlí 
v roce 2037 
 

Vědecká společnost Climate Analytics vydala studii, v níž propočítala, jak rychlý má být celosvětový odklon 
od uhlí, aby bylo dosaženo omezení globální změny klimatu na úrovni maximálního nárůstu teploty o 1,5 
stupně proti předprůmyslovému období, tedy cíle Pařížské dohody. Studie reaguje na speciální zprávu 
Mezivládního panelu OSN pro změnu klimatu (IPCC), která popsala nutné snížení emisí skleníkových plynů 
pro splnění cíle Pařížské dohody. Nárůst teploty větší než 1,5 stupně Celsia by přinesl příliš velké zdravotní, 
sociální, humanitární i ekonomické dopady spojené s nedostatkem vody, horkem a extrémními projevy 
počasí.  

     Mezi hlavní závěry studie patří, že 
nejpozději od roku 2020 musí v 
celosvětovém měřítku začít pokles 
výroby elektřiny z uhlí a do roku 2030 je 
třeba její množství snížit o 80 % ve 
srovnání s rokem 2010. Je přitom 
zřejmé, že tento scénář lze naplnit 
pouze aktivní politikou uhelného 
phase-outu, neboť v případě provozu 
stávajících zdrojů po dobu plánované 
životnosti a realizace připravených 
projektů by produkce uhelných 
elektráren mezi lety 2010 a 2030 
vzrostla o 3 %. 

     Climate Analytics přicházejí s návrhem harmonogramu ukončení spalování uhlí podle skupin států. 
Ve státech OECD, tedy ekonomicky nejsilnějších, mezi které patří i Česká republika, a v zemích bývalého 
Sovětského svazu je předpokládán konec uhlí již v roce 2031. Podle harmonogramu Climate Analytics 
se nejdéle počítá s provozem uhelných elektráren v asijských zemích – do roku 2037.  

     Studie Climate Analytics připomíná, že pro plnění Pařížské dohody bude důležitým milníkem předložení 
návrhů signatářských zemí, v nichž budou specifikovat svůj příspěvek k naplnění cílů dohody. Předložení 
návrhů takzvaných NDC (Nationally Determined Contributions) dokumentů je podle dohody stanoveno na 
rok 2020. Odstavování uhelných elektráren musí hrát v příslušných návrzích významnou roli.  

     Celá studie je k dispozici ke stažení na internetové adrese https://climateanalytics.org/ 

YŀǊŜƭ tƻƭŀƴŜŎƪȇΣ IƴǳǘƝ 5¦I!Σ Ǉǎłƴƻ ǇǊƻ /ƘȅǘǊŀŜƴŜǊƎƛŜΦƛƴŦƻ 

 

Analýzy potvrzují nezbytnost transformace energetiky 
 

Informace, které prezentovalo Ministerstvo průmyslu a společnost ČEPS (Hodnocenízdrojovépřiměřenosti 
ES ČR do roku2040) o chybějící elektřině v roce 2040 v případě rychlejšího útlumu většiny uhelných 
elektráren a odstavení jaderné elektrárny Dukovany po padesáti letech (!) provozu, mohou vystrašit. Jde 
však o krajní scénáře, které by nastaly, pokud by vláda i nadále pokračovala v kurzu výlučné orientace na 
stavbu nových jaderných reaktorů, blokování rozvoje obnovitelných zdrojů a odsouvání investic do 
energetické efektivity na okraj zájmu.  Za sdělením úřadů se skrývá několik ale: 

- Vývoj spotřeby elektřiny odpovídá optimalizovanému scénáři zastaralé Státní energetické koncepce 
z roku 2015.  Již při přípravě koncepce byl tento scénář kritizovaný jako příliš nadhodnocený, opomíjející 

https://climateanalytics.org/media/report_coal_phase_out_2019.pdf
https://www.ceps.cz/cs/tiskove-zpravy/novinka/maf-cz-prinasi-hodnoceni-zdrojove-primerenosti-cr-do-roku-2040
https://www.ceps.cz/cs/tiskove-zpravy/novinka/maf-cz-prinasi-hodnoceni-zdrojove-primerenosti-cr-do-roku-2040
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možnosti, které Česká republika zaostávající v energetické náročnosti za jinými průmyslově vyspělými 
zeměmi, může využít.  

- Scénáře pro rozvoj fotovoltaiky a větrné energetiky rovněž odpovídají podhodnoceným prognózám 
Státní energetické koncepce z roku 2015 a jsou tak velice vzdáleny možnostem, které v tuzemsku v 
potenciálu obnovitelných zdrojů energie existují.  

- Scénáře pro rozvoj zdrojů nepočítají s žádnými plynovými, jakkoliv je taková úvaha naprosto 
nerealistická.  

- U bezpečnosti dodávky elektřiny v letech 2030 a 2040 není zdůrazněno, že jsou provozovány 
rezervy pro případ výpadku největšího zdroje v soustavě, tedy 1050 MW při výpadku reaktoru v Temelíně 
(tzv. kritérium n-1). 

Ministr průmyslu a obchodu Karel Havlíček plánuje analýzu ČEPS využít pro prosazení výjimek z pravidel 
Evropské unie pro veřejnou podporu 
pro nové reaktory. Nejen 
pro Dukovany, ale i pro Temelín.  
Zásadním ekonomickým problémem 
jaderné energetiky jsou totiž vysoké 
investiční náklady. Ty způsobují, že se 
jaderná elektřina nemůže uplatnit na 
trhu a vyžaduje citelné státní zásahy.  
Daleko vyšší, než by bylo potřeba 
k transformaci naší energetiky 
a využívání decentrálních, zejména 
obnovitelných zdrojů [6,7]. Do roku 
2040 by ale stejně žádný nový reaktor 
nebyl uveden do provozu, i kdyby 
Česko u evropských komisařů uspělo 

a dokázalo vyřešit financování, posilování závislosti na Rusku nebo Číně a další problémy, které s sebou 
jaderná energetika přináší.  

Edvard Sequens 

 

Ne bilion, ale kolem 100 miliard bude stát rozvoj obnovitelných 
zdrojů 
 

 Méně než sto miliard korun bude stát rozvoj nových obnovitelných zdrojů do roku 2030. Nikoliv bilion, jak 
uvádí ministr průmyslu Karel Havlíček.  A navíc, Česko je zaplatí především z příjmů z emisních povolenek. 
Zásadní ale bude, kolik z celkových asi 200 miliard z emisních povolenek připadne velkým energetickým 
společnostem a kolik zbyde na obce, občany a malé a střední podnikatele. To se rozhoduje v aktuálně 
novelizovaném Zákoně o emisním obchodování. 

     Celkové náklady na veřejnou podporu pro nové obnovitelné zdroje, které se budou stavět mezi lety 
2021 a 2030, Komora OZE vypočítala na maximálně 118 miliard korun, tedy necelých 12 miliard průměrně 
ročně. Tento výpočet byl proveden pro celkový cíl 23 % (spotřeby hrubé energie v roce 2030), který Česku 
jako kompromisní navrhla Evropská komise v červnu. Ministr Havlíček přitom ve stejném rozhovoru 
oznámil, že do Bruselu pošle návrh směřující k cíli pouze 22 %. Takže ve skutečnosti půjde ještě o méně 
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než 118 mld. Kč v průběhu 10 let. A 
nakonec, ve výpočtu Komory OZE jsou 
navíc započítány i náklady na podporu 
akumulace elektřiny a tepla (celkem 26 
miliard) a 10 miliard na posílení stability 
sítě a čisté dopravy prostřednictvím 
podpory výroby biometanu. Bezpečně 
lze tedy tvrdit, že náklady na rozvoj 
obnovitelných zdrojů do roku 2030 
budou v příští dekádě kolem 100 miliard 
korun. 

Komora OZE přináší výpočty nákladů do 
roku 2050 i nákladů na stávající 
obnovitelné zdroje:  

● Do roku 2050 půjde na veřejnou 
podporu nových projektů celkem až 263 
miliard, jen pozor, výpočty v takto 
dlouhém horizontu jsou zatíženy až nadkritickou mírou nejistoty. Především kvůli odhadům budoucích cen 
energií na třicet let dopředu, na kterých jsou založeny. Komora OZE se radši drží při zemi a počítá jen s 
konzervativním (pomalejším) scénářem zvyšování cen energií. αaǻȌŜ ǎŜ ǘŀƪȅ ŀƭŜ ƪƭƛŘƴŠ ǎǘłǘΣ ȌŜ ŜƴŜǊƎƛŜ 
ȊŘǊŀȌƝ ǊȅŎƘƭŜƧƛ ŀ Ǉŀƪ ǳȌ ǘǌŜōŀ Ǉƻ ǊƻŎŜ нлон ƴŜōǳŘŜ ǇƻŘǇƻǊŀ ǇǊƻ ƻōƴƻǾƛǘŜƭƴŞ ȊŘǊƻƧŜ ǇƻǘǌŜōŀ ȌłŘƴłέΣ uvedl 
Štěpán Chalupa, předseda Komory obnovitelných zdrojů energie. 

● Podporu stávajících obnovitelných zdrojů energie Komora OZE spočítala na 470 miliard.  

tƻŘƭŜ ǘƛǎƪƻǾŞ ȊǇǊłǾȅ YƻƳƻǊȅ ƻōƴƻǾƛǘŜƭƴȇŎƘ ȊŘǊƻƧǻ ŜƴŜǊƎƛŜ 

 

Obnovitelné zdroje mohou už v roce 2030 nahradit 80 % elektřiny 
vyrobené z uhlí 
 

 Pokud budeme rozvíjet výrobu elektřiny z obnovitelných zdrojů podle scénáře Komory OZE, bude Česko 
schopno v roce 2030 nahradit čtyři pětiny elektřiny získané z uhlí elektřinou z obnovitelných zdrojů. S tímto 
závěrem přišla Komora obnovitelných zdrojů energie. Ta připravila i kalkulaci výše nákladů na veřejnou 
podporu obnovitelných zdrojů a porovnala své plány na rozvoj obnovitelných zdrojů do roku 2030 s plány 
Ministerstva průmyslu a obchodu. 

     V představách, jak se budou obnovitelné zdroje rozvíjet v příští dekádě se ale Komora obnovitelných 
zdrojů (Komora OZE, zkráceně KOZE) rozchází s představami Ministerstva průmyslu a obchodu (MPO). 
Největší rozpor má Komora OZE ohledně růstu v sektoru čisté elektřiny. Komora OZE navrhla v roce 2030 
spotřebovávat nejméně 28 % elektřiny z obnovitelných zdrojů. MPO navrhlo hodnotu zhruba poloviční.  

     αwƻȊǾƻƧ ǾȇǊƻōȅ őƛǎǘŞ ŜƭŜƪǘǌƛƴȅ ath ǾŜƭƳƛ ǇƻŘƘƻŘƴƻǘƛƭƻΣ ǇǊƻ ǇǌƝǑǘƝ ŘŜƪłŘǳ ǇƻőƝǘł ǎ ƴłǊǻǎǘŜƳ ǇƻǳȊŜ o 0,6 
ǇǊƻŎŜƴǘƴƝƘƻ ōƻŘǳΥ Ȋ ǇƻŘƝƭǳ моΣс ҈ ŘƻǎŀȌŜƴŞƘƻ Ǿ ǊƻŎŜ нлмс ƴŀ мпΣн ҈ ƻőŜƪłǾŀƴŞƘƻ Ǿ ǊƻŎŜ нлолάΣ uvedl 
Štěpán Chalupa, předseda Komory obnovitelných zdrojů energie. άbŜƳȅǎƭƝƳΣ ȌŜ ǘƻ ōȇǾŀƭł ƳƛƴƛǎǘǊȅƴŠ ath 
aŀǊǘŀ bƻǾłƪƻǾł ƳƻƘƭŀ ƳȅǎƭŜǘ ǾłȌƴŠΦ YŘȅȌ ǘƻ ǇǌŜǾŜŘǳ ƴŀ ǊƻőƴƝ ǇǌƝǊǻǎǘƪȅ ƴƻǾȇŎƘ ŜƭŜƪǘǊłǊŜƴ - u 
ŦƻǘƻǾƻƭǘŀƛŎƪȇŎƘ ŀ ǾŠǘǊƴȇŎƘ ȊŘǊƻƧǻ ƳŠƭƻ ŘƻŎƘłȊŜǘ ƳŜȊƛ ƭŜǘȅ нлнм ŀ нлол ƳŜȊƛǊƻőƴŠ ƪ ƴłǊǻǎǘǳ ƻ ǇƻǳƘȇŎƘ 
ǇǌƛōƭƛȌƴŠ пл ƳŜƎŀǿŀǘǘǻ ǇǊƻ ƪŀȌŘȇ ȊŜ ǎŜƪǘƻǊǻΦ tǊƻ ǎǊƻǾƴłƴƝ ς ƪ ǘŀƪƻǾŞƳǳ ǊƻȊǾƻƧƛ ŘƻŎƘłȊƝ Ǿ ǎƻǳǎŜŘƴƝƳ 
Polsku nebo Rakƻǳǎƪǳ Ǿ ǇǊǻƳŠǊǳ ƪŀȌŘȇ ƳŠǎƝŎ ŀȌ ŘǾŀΣέ dodal Chalupa. 
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     αbłǑ ƴłǾǊƘ ƧŜ ȊŀƭƻȌŜƴ ƴŀ 
ǎǘǌŜŘƴƝƳΣ ƴƛƪƻƭƛǾ ǾȅǎƻƪŞƳ 
ǎŎŞƴłǌƛ ǊƻȊǾƻƧŜ ǇƻǘŜƴŎƛłƭǳΣ 
ƪǘŜǊȇ Ǿ 2Ŝǎƪǳ ƻōƴƻǾƛǘŜƭƴŞ 
ȊŘǊƻƧŜ ƳŀƧƝΣέ doplnil Štěpán 
Chalupa, předseda Komory 
obnovitelných zdrojů energie. 

     Komora OZE kritizuje plány 
MPO, které navrhlo, že zhruba 
70 % nárůstu obnovitelných 
zdrojů do roku 2030 obstará 
sektor vytápění. K tomu je ale 
Komora OZE skeptická 

především kvůli obavám o udržitelné získávání a spalování biomasy ve velkých teplárnách a elektrárnách. 
Na rozdíl od MPO se proto Komora OZE navrhuje zaměřit na posílení výroby v sektoru výroby elektřiny, 
především ve větrných a fotovoltaických elektrárnách. αbŀǾǊȌŜƴȇ ƴłǊǻǎǘ ǎǇƻǘǌŜōȅ ōƛƻƳŀǎȅ ǇƻǾŀȌǳƧŜƳŜ Ǿ 
ƪƻƴǘŜȄǘǳ ȊƳŠƴȅ ƪƭƛƳŀtu a ǇƻǘǌŜōƴŞ ȊƳŠƴȅ ƘƻǎǇƻŘŀǌŜƴƝ Ǿ ƭŜǎƝŎƘ Ȋŀ ǇǊƻōƭŜƳŀǘƛŎƪȇ ŀ ƻŘƳƝǘłƳŜ Ƙƻ Ƨŀƪƻ 
ȊłǎǘǳǇŎƛ ǎŜƪǘƻǊǳ ǇƻŘǇƻǌƛǘάΣ řekl Jan Habart z asociace CZ Biom.  

     Největší potenciál růstu mají větrné a fotovoltaické elektrárny, dále také malé vodní elektrárny 
a v budoucnu geotermální zdroje. U výroby elektřiny z bioplynu naopak zástupci Komory OZE očekávají její 
převod na efektivnější výrobu biometanu, který poslouží jako sezónní akumulace a přispěje ke stabilizaci 
elektrických sítí a posilování čisté dopravy (bio CNG). 

tƻŘƭŜ ǘƛǎƪƻǾŞ ȊǇǊłǾȅ YƻƳƻǊȅ ƻōƴƻǾƛǘŜƭƴȇŎƘ ȊŘǊƻƧǻ ŜƴŜǊƎƛŜ 

 

 
 

Newsletter Chytrá energie č.5/2019 
 

Podíleli jsme se na vydání pátého 
letošního čísla newsletteru 
nevládních organizací Chytrá energie. 
5ƻőǘŜǘŜ ǎŜ Ǿ ƴŠƳΣ ȌŜ ǾŠǘǑƝ ǇƻŘǇƻǊŀ 
ƻōƴƻǾƛǘŜƭƴȇŎƘ ȊŘǊƻƧǻ Ƴł ǇƻŘǇƻǊǳ 
őŜǎƪŞ ǾŜǌŜƧƴƻǎǘƛ ŀ ƴŀ ŘŀǘŜŎƘ Ȋ ƴƻǾŞ 
½ǇǊłǾȅ ƻ ǎǘŀǾǳ ƧŀŘŜǊƴŞ ŜƴŜǊƎŜǘƛƪȅ ǾŜ 
ǎǾŠǘŠΣ ȌŜ ƧłŘǊƻ ǘƝƳ ǾƘƻŘƴȇƳ 
ƴłǎǘǊƻƧŜƳ ǇǊƻ ǌŜǑŜƴƝ ƎƭƻōłlƴƝ ȊƳŠƴȅ 
ƪƭƛƳŀǘǳ ǾłȌƴŠ ƴŜōǳŘŜΦ  ±ŠƴǳƧŜƳŜ ǎŜ 
ƪƻƴŎƛ ǎǇŀƭƻǾłƴƝ ǳƘƭƝ Ƨŀƪƻ ƴŜȊōȅǘƴŞ 
poŘƳƝƴŎŜ ǎǇƭƴŠƴƝ ƴŀǑƛŎƘ ȊłǾŀȊƪǻ 
z tŀǌƝȌǎƪŞ ǵƳƭǳǾȅΣ ǎƴƛȌƻǾłƴƝ ŜƳƛǎƝ 
v ǇǊǻƳȅǎƭǳ ŀ ƪƭŜǎŀƧƝŎƝƳ ǇǌƝǎǇŠǾƪǻƳ 
2ŜǎƪŞ ǊŜǇǳōƭƛƪȅ Řƻ ½ŜƭŜƴŞƘƻ 
ƪƭƛƳŀǘƛŎƪŞƘƻ ŦƻƴŘǳΣ ƪǘŜǊȇ ǇƻƳłƘł ǎƴƛȌƻǾŀǘ ŜƳƛǎŜ Ǿ ǊƻȊǾƻƧƻǾȇŎƘ ǎǘłǘŜŎƘΦ tǌŜőǘŠǘŜ ǎƛ ȊŘŜΥ 
http://www.chytraenergie.info/index.php/newsletter/vydana-cisla 

Edvard Sequens 

VYŠLO  

http://www.chytraenergie.info/index.php/newsletter/vydana-cisla
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Vyšla nová krásná dětská kniha o geologii 
 

Půvabnou a výpravnou knihu ±ŜǎŜƭŞ ǇǊłȊŘƴƛƴȅ Ǿ ǌƝǑƛ geologie 
autora Václava Zieglera (*1944) vydala Česká geologická služba. 
Kniha je rozsáhlá, celkem 330 stran je hojně vybaveno 
fotografiemi a kresbami. Její hlavní kouzlo tkví v textu, který je 
vystavěn jako vyprávění o prázdninových dobrodružstvích party 
dětí s dědou – geologem. Jejich zážitky s neživou přírodou, 
s „kamením“, ale i s přírodou živou, je podáno jasným, 
srozumitelným jazykem a okrášleno životní moudrostí 
a laskavým humorem autora. Až je člověku líto, že nemůže být 
zas malý a mít takového dědu…  

     Kniha je k zakoupení v Geologickém knihkupectví České 
geologické služby v Praze na Klárově a v jeho on-line obchodu 
(https://obchod.geology.cz/). 

½ŘŜƶƪŀ tŜǘłƪƻǾł 

 

Geologický projekt v pískovnách jde do finále 
 

Náš projekt mapující zajímavé geologické fenomény v jihočeských pískovnách spěje do finále. Geolog Jakub 
Vácha, na němž ležela hlavní tíha mapování, už dopsal závěrečnou zprávu. Ty nejzajímavější lokality a tipy 
na geologické výlety představíme co nevidět také na webu „Objevte svou pískovnu. A pokud vás zajímá 
podrobné znění zprávy, můžete si ho stáhnout z našich stránek: 
http://www.calla.cz/data/hl_stranka/ostatni/Geologicke_fenomeny_ve_vybranych_piskovnach_Jihocesk
eho_kraje_Vacha_2019.pdf. 

WƛǌƝ yŜƘƻǳƴŜƪ 

 

Ekologické vysvědčení vlády v poločase: chybí zásadní pozitivní posun 
v ochraně životního prostředí 
 

Ekologická organizace Hnutí DUHA spolu s asociací Zelený kruh zhodnotily kroky vlády Andreje Babiše 
v environmentální oblasti. Učinily tak u příležitosti poloviny současného volebního období. Výsledkem 
je “vysvědčení”, které v mnohém konstatuje zanedbávání či přímo poškozující kroky pro kvalitu životního 
prostředí České republiky. Vláda tak má před sebou druhý poločas, aby špatné skóre napravila. 

Předmětem hodnocení byly otázky, jak vládní strany řeší smog, jak vylepšují recyklaci odpadků, jestli 
ozdravují české lesy, pečují o českou krajinu nebo snižují závislost ekonomiky i domácností na fosilních 
palivech.  

Ohodnotili jsme také, jak reálně vláda chrání obce před uhelnými doly a zda zatíží spotřebitele a daňové 
poplatníky subvencemi na nové jaderné reaktory. Zajímalo nás i to, zda vrátí občanům právo vyjadřovat se 
k záměrům v jejich okolí. 

Podrobná výsledková listina k jednotlivým oblastem hodnocení (ke stažení zde: 
http://www.zelenykruh.cz/wp-content/uploads/2019/10/Hodnoceni_vlady_ANOCSSD_polo--
as_2019.pdf ) obsahuje následující hlavní závěry: 

● Vláda zatím neudělala (či nedokončila) žádný zásadní posun ve sledovaných oblastech ochrany 

https://obchod.geology.cz/
http://www.calla.cz/data/hl_stranka/ostatni/Geologicke_fenomeny_ve_vybranych_piskovnach_Jihoceskeho_kraje_Vacha_2019.pdf
http://www.calla.cz/data/hl_stranka/ostatni/Geologicke_fenomeny_ve_vybranych_piskovnach_Jihoceskeho_kraje_Vacha_2019.pdf
http://www.zelenykruh.cz/wp-content/uploads/2019/10/Hodnoceni_vlady_ANOCSSD_polo--as_2019.pdf
http://www.zelenykruh.cz/wp-content/uploads/2019/10/Hodnoceni_vlady_ANOCSSD_polo--as_2019.pdf
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životního prostředí. Dílčí pozitivní posun v jedné oblasti udělal ministr životního prostředí Richard Brabec 
předložením nového odpadového zákona, který by přinesl větší motivaci k třídění a recyklaci. Bohužel však 
zároveň navrhuje posunout zákaz skládkování odpadů o celých 6 let. 

● Významný (byť z hlediska celkového řešení ochrany půdy dílčí) pozitivní krok udělal ministr 
zemědělství rozhodnutím o snížení maximální výměry pro jednu zemědělskou plodinu na 30 hektarů, a to 
na všech zemědělských půdách od roku 2021. Celkový posun v ochraně půdy se však nekoná, například 
proto, že připravená protierozní vyhláška leží už třetím rokem na ministerstvech a úrodná půda dále mizí. 

● Snižování emisí skleníkových plynů rozhodně není hlavní prioritou, jak vláda slibovala. Kromě 
konkrétních pozitivních i negativních kroků vláda selhává v celkové komunikaci problému. Význam 
nejdůležitějších kroků (snižování emisí) často bagatelizuje a naopak nafukuje okrajová řešení - jako je 
výsadba stromů. Potenciál pro změnu tohoto obrazu i rozběhnutí rychlého snižování emisí, je zřízení 
tzv. Uhelné komise, ale její výsledky jsou očekávány až na konci září 2020. Česko také nepřispívá dostatečně 
k naplnění cílů Pařížské dohody (zastavení oteplování ideálně na hranici 1,5 °C) a blokuje snahu EU se 
přiblížit k doporučení vědců a vědkyň pro ochranu klimatu. 

● Vláda dosáhla dílčích pozitivních kroků v oblastech jako je ochrana ovzduší (rozšíření kotlíkových 
dotací), divoká příroda (zonace národních parků), sucho (podpora zadržování dešťové vody), ozdravování 
lesů (omezení výsadby rizikových dřevin i zbytečného kácení) či podpora domácí čisté energie z 

obnovitelných zdrojů (předložení 
návrhu podpory rozvoje například 
větrných elektráren). V těchto oblastech 
ale zároveň udělala i protichůdné 
negativní kroky a nevyužila celou řadu 
příležitostí (odmítání potřebného 
zvýšení energetické daně z uhlí, selhání 
při ochraně divočiny v rezervaci 
Břehyně-Pecopala nebo v CHKO 
Jeseníky, nenaplnění plánů na přírodě 
blízké zadržování vody v krajině, 
nepředložení opravdu systémové změny 
lesního hospodaření a prosazování 
nízkého cíle pro rozvoj obnovitelných 
zdrojů energie).   

● V několika důležitých oblastech 
(ulehčení obcím od kamionové dopravy, 
podpora místních potravin, zajištění 
financování zateplování domů do 
budoucna či zajištění občanského práva 
účastnit se posuzování dopadů staveb a 
dalších projektů na životní prostředí) 
vláda neudělala žádný pokrok, nebo jen 
velice malý. 

● Negativní výsledky vlády jsou 
v oblasti podpory škodlivých projektů 
jako je rozšíření těžby hnědého uhlí na 
velkolomu Bílina, přípravy nových 
jaderných reaktorů či snahy o 
zabetonování posledního přírodě 
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blízkého úseku velké řeky v Česku (jezy na Labi). Vláda také nadále lije peníze do prověřování nesmyslného 
megaprojektu kanálu Dunaj-Odra-Labe. 

Anna Kárníková, ředitelka Hnutí DUHA, řekla: άWŜŘŜƴ ƪǊƻƪ ǾǇǌŜŘΣ ŘǾŀ ƪǊƻƪȅ ǾȊŀŘΣ ǘƻ ƧŜ ŘƻǎŀǾŀŘƴƝ 
ŜƴǾƛǊƻƴƳŜƴǘłƭƴƝ Ǉƻƭƛǘƛƪŀ ǎƻǳőŀǎƴŞ ǾƭłŘȅΦ {ƭƛōȅ Ȋ ǇǌŜŘǾƻƭŜōƴƝŎƘ ǇǊƻƎǊŀƳǻ ŀ ǇǊƻƎǊŀƳƻǾŞƘƻ ǇǊƻƘƭłǑŜƴƝ 
ȊǻǎǘłǾŀƧƝ ȊŀǘƝƳ Ǿ ǌƝǑƛ ǎƴǻΣ ǾƭłŘŠ ǎŜ ŘƻǎǳŘ ƴŜǇƻŘŀǌƛƭƻ ǇǊƻǎŀŘƛǘ ȌłŘƴȇ ǾȇȊƴŀƳƴȇ Ǉƻǎǳƴ Ǿ ƻōƭŀǎǘƛ ƻŎƘǊŀƴȅ 
ȌƛǾƻǘƴƝƘƻ ǇǊƻǎǘǌŜŘƝΦ tƻƭƛǘƛƪŀ ǎŜ ƴŜŘŠƭł ƧŜƴ ƪƻƴƪǊŞǘƴƝƳƛ ƻǇŀǘǌŜƴƝƳƛΣ ŀƭŜ ǘŀƪŞ ǊŞǘƻǊƛƪƻǳ ŀ ǎȅƳōƻƭȅ - ŀ ǇǊłǾŠ 
ǾŜ ǎŎƘƻǇƴƻǎǘƛ ƪƻƴǎǘǊǳƪǘƛǾƴƝƘƻ ǳŎƘƻǇŜƴƝ ƪƭƛƳŀǘƛŎƪŞ ƪǊƛȊŜ ǾƭłŘŀ ȊŀǘƝƳ ǎŜƭƘłǾł ȊŎŜƭŀΦέ 

Daniel Vondrouš, ředitel Zeleného kruhu, řekl:  άWŜƴ Ǌȇő ŀ ƪŀƳŜǊŀ ƴŜǎǘŀőƝΦ [ƛŘŞ ǳȌ ǎ ǾƭłŘƻǳ ǇǊƻƧŜǾƛƭƛ ƘƻŘƴŠ 
ǘǊǇŠƭƛǾƻǎǘƛΦ ¢Ŝř ƳǳǎƝ ȊŀőƝǘ ƻǇǊŀǾŘǳ Ƴŀƪŀǘ ƴŀ ǇƭƴŠƴƝ ǎǾȇŎƘ ǎƭƛōǻ - Ƨŀƪƻ ƧŜ ǇǊƻǘƛŜǊƻȊƴƝ ǾȅƘƭłǑƪŀΣ ƴłǾǊŀǘ ǵőŀǎǘƛ 
ǾŜǌŜƧƴƻǎǘƛ Ǿ ǊƻȊƘƻŘƻǾłƴƝ ŀ ǎǇƻǳǎǘŀ ŘŀƭǑƝƘƻΦ Wƛƴŀƪ ƧƝ ƭƛŘŞ ǇǌŜǎǘŀƴƻǳ ǾŠǌƛǘ ƧŀƪŞƪƻƭƛǾ ǎƭƛōȅΦέ 

¢ƛǎƪƻǾł ȊǇǊłǾŀ IƴǳǘƝ 5¦I! ŀ ½ŜƭŜƴŞƘƻ ƪǊǳƘǳ 

 

Neotravujte, kácíme! 
 

 Pro neziskovky to začalo ztrátou možnosti připomínkovat jiná řízení, než podle zákona č. 114/1992 Sb. 
o ochraně přírody a krajiny. Ve skutečnosti největší omezení občanských práv od roku 1989 prošlo bez 
většího odporu parlamentem a ukázalo bez příkras aktuální rozpoložení politické scény. Jako by se 
najednou roztrhl pytel s návrhy, které nelze nazvat jinak než systematickou demontáží systému ochrany 
životního prostředí v naší zemi. 

     Jistě nemůžeme tvrdit, že do té doby jsme se procházeli růžovou parlamentní zahradou plnou 
empatických přírodomilných politiků. Na svou dobu výborný zákon o ochraně přírody a krajiny, který vznikl 
v roce 1992 ještě v euforii ze sametové revoluce, byl po celou dobu své existence pod permanentním 
tlakem. Celá léta jsme trnuli pokaždé, když se blížila nějaká jeho novelizace, a celá léta se různí kmotři a 
poslanci snažili přitesat tuto legislativní normu k obrazu svému. Je paradoxní, že k jeho zásadní destrukci 
dochází až nyní, kdy se (prý) měla na ministerstvo životního prostředí vrátit odbornost, což se nezdálo po 

sérii obskurních ministrů (Pavel Drobil, Tomáš Chalupa, 
Tomáš Podivínský) jako těžký úkol. Přestože však 
personálně resort v posledních letech posílil, ztrácí jedu 
kompetenci za druhou, klíčový zákon o ochraně přírody a 
krajiny začíná připomínat trhací kalendář a ke všemu se 
chystá os(t)udná novela stavebního zákona, po které 
resortu patrně zbudou prázdné ruce a oči pro pláč. 

     Začněme třeba onou novelou stavebního zákona, která 
má údajně zjednodušit proces povolování staveb a kterou 
pro vládu kompletně připravuje Hospodářská komora za 
bezmocného přihlížení zodpovědných úředníků 
(tentokrát na ministerstvu pro místní rozvoj). Práce 
finišují, ale zákon zatím nikdo pořádně neviděl, přestože 
má již brzy zamířit do parlamentu. Kromě mnoha dalších 
nebezpečných ustanovení převádí na stavební úřad 
kompetence a podřizuje mu úředníky, kteří dosud hájili v 
jiných institucích veřejné zájmy, např. ochranu přírody 
nebo památkovou péči. Jako přímí podřízení už by 
nevydávali vlastní rozhodnutí, která by byla pro stavební 
řízení závaznými podklady, ale mohli by v rámci 
stavebního úřadu maximálně sdělit svůj názor. Jak takové 
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situace dopadnou, není těžké odhadnout. Dokonce i správy národních parků už by ke stavbám na svém 
území mohly vydávat pouze nezávazná stanoviska, jimiž by se stavební úřady nemusely řídit! 

     Destrukce zákona o ochraně přírody a krajiny aktuálně pokračuje novelou drážního zákona, kterou 
drtivou většinou schválila poslanecká sněmovna a které jsme psali v minulém Ďáblíku. Podle ní by už 
Správa železniční dopravní cesty nemusela kácení stromů v širokém okolí tratí ani hlásit orgánu ochrany 
přírody (což je nyní její jediná povinnost). Naštěstí neprošel ještě divočejší návrh, podle něhož by v okolí 
tratí přestal platit zákon o ochraně přírody a krajiny jako celek. Drážní novelu sice aktuálně sněmovně vrátil 
senát, ale po minulém hlasování si nedělám o jejím osudu žádné iluze. 

     Už při schvalování drážní novely jsem varoval, že jde o návod, jak zákon o ochraně přírody a krajiny 
cupovat dál. Netrvalo dlouho a další novela je na světě. Jde o tzv. invazní novelu lesního zákona, která 

naprosto nelogicky vyjímá z působnosti „stočtrnáctky“ 
kácení v ochranném pásmu vodovodů a kanalizací (jak to 
souvisí s invazními dřevinami v lesích, neví snad ani sám pan 
ministr Toman). Pokud projde, bude se kolem vodovodů 
a kanalizací kácet pouze v tzv. oznamovacím režimu a vůbec 
se nepovede správní řízení. Každé město je přitom 
podzemními potrubími doslova prošpikováno, takže novela 
může znamenat opravdu výrazný zásah do sídelní zeleně. 
A protože se nepovede řízení, nelze ani rozhodnutím 
o případném kácení uložit náhradní výsadbu a následnou 
péči o ni.  

     Invazní novela z dílny Ministerstva zemědělství je vůbec 
pěkně vypečený předvánoční legislativní dáreček. Mimo jiné 
odnímá resortu životního prostředí pravomoc vyjadřovat se 
k vysazování modřínu a douglasky jako nepůvodních dřevin v 
lesích. V zásadě z nich tak dělá dřeviny původní a otevírá tak 
možnost nahrazení smrkových monokultur porosty invazní 
douglasky tisolisté. V kontextu nedávných rozumných 
poslaneckých návrhů k lesnímu zákonu, které byly ve své 

většině smeteny ze stolu, to na potřebnou změnu přístupu k lesům moc nevypadá. Případná ztráta dalších 
pravomocí pro resort životního prostředí je už jen drobný nepříjemný detail. 

     Ministerstvo životního prostředí si nedokáže obhájit ani vlastní koncepční materiály. Příkladem budiž 
„Národní strategie řešení nelegálního zabíjení a otrav volně žijících živočichů v České republice 2020 – 
2030“. Po nátlaku střeleckých asociací z ní MŽP pro jistotu zcela vypustilo kapitolu o toxickém olovu, které 
se do přírody dostává zejména při střelbě olověnou municí. V ČR tak bude i nadále platit v praxi 
nevymáhaný (a nevymahatelný) zákaz olověného střeliva v mokřadech. Ministerstvo zemědělství totiž 
slovo „mokřad“ absurdně vykládá jako jako mokřad mezinárodního významu podle Ramsarské konvence 
(celkem 14 různě velkých lokalit). Některé mokřady prostě nejsou mokřady, rozumíte? 

     Česká politika prostě nastavila jasný kurz. Václav Klaus a Miloš Zeman se jistě tetelí blahem, jen jim musí 
vrtat hlavou, proč tuhle demontáž legislativy na ochranu přírody neprovedli sami už dávno, např. v éře 
nechvalně známé opoziční smlouvy. Resort životního prostředí ztrácí jednu kompetenci za druhou, vyklízí 
pozice a nedokáže ostatním resortům oponovat. Ministr Brabec to kryje širokým úsměvem nebo seriózní 
tváří a občas pro formu hlasuje proti celému svému poslaneckému klubu. Aby se neřeklo. A občas vysadí 
strom. Snad jako náhradu za ty, které možná brzy padnou kolem vodovodů a kanalizací. 

WƛǌƝ yŜƘƻǳƴŜƪ 
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Otevřený dopis ministrovi životního prostředí ke kácení stromů 
v ochranném pásmu vodovodů a kanalizací 
 

±łȌŜƴȇ ǇŀƴŜ ƳƛƴƛǎǘǌŜΣ 

{ǇƻƭŜőƴƻǎǘ ǇǊƻ ȊŀƘǊŀŘƴƝ ŀ ƪǊŀƧƛƴłǌǎƪƻǳ ǘǾƻǊōǳΣ ȊΦǎΦ ό{½Y¢ύΣ Ƨŀƪƻ ƴŜƧǾŠǘǑƝ ǇǊƻŦŜǎƴƝ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎŜ Ǿ 2wΣ ǎŘǊǳȌǳƧƝŎƝ 
ƻŘōƻǊƴƝƪȅ Ȋ ǌŀŘ ƪǊŀƧƛƴłǌǎƪȇŎƘ ŀǊŎƘƛǘŜƪǘǻΣ ǇǊƻƧŜƪǘŀƴǘǻ ȊŀƘǊŀŘƴƝŎƘ ǵǇǊŀǾΣ ŀǊōƻǊƛǎǘǻΣ ȊŀƘǊŀŘƴƝƪǻΣ ǎǇǊłǾŎǻ 
ȊŜƭŜƴŠΣ ǵǌŜŘƴƝƪǻ ǎǘłǘƴƝ ǎǇǊłǾȅ ŀ ǎŀƳƻǎǇǊłǾȅΣ ǎŜ ƴŀ ±łǎ ƻōǊŀŎƝ ǾŜ ǾŠŎƛ ǇƭłƴƻǾŀƴŞƘƻ ǇǊƻƧŜŘƴłƴƝ ǘȊǾΦ ƛƴǾŀȊƴƝ 
ƴƻǾŜƭȅ Ȋłƪƻƴŀ őΦ ммпκмффн {ōΦΣ ƻ ƻŎƘǊŀƴŠ ǇǌƝǊƻŘȅ ŀ ƪǊŀƧƛƴȅΣ ƪǘŜǊł ƛƳǇƭŜƳŜƴǘǳƧŜ ǇǊłǾƴƝ ǇǌŜŘǇƛǎȅ 9ǾǊƻǇǎƪŞ 
ǳƴƛŜΣ ǘȇƪŀƧƝŎƝ ǎŜ ǇǊƻōƭŜƳŀǘƛƪȅ ƛƴǾŀȊƴƝŎƘ ƴŜǇǻǾƻŘƴƝŎƘ ŘǊǳƘǻ ȌƛǾƻőƛŎƘǻ ŀ ǊƻǎǘƭƛƴΦ 

± ǊłƳŎƛ ƛƴǾŀȊƴƝ ƴƻǾŜƭȅ ƧŜ ƴŀǾǊȌŜƴŀ ȊƳŠƴŀ Ϡ у ƻŘǎǘΦ нΦ WŘŜ ƻ ȊƳŠƴǳ ǊŜȌƛƳǳ ƪłŎŜƴƝ ŘǌŜǾƛƴΣ ƪǘŜǊŞ Ǌƻǎǘƻǳ 
v ƻŎƘǊŀƴƴȇŎƘ ǇłǎƳŜŎƘ ǾƻŘƻǾƻŘǻ ŀ ƪŀƴŀƭƛȊŀŎƝΦ bƻǾŠ ōȅ ƴŜƳŠƭƻ ōȇǘ ǘǌŜōŀ ƪŜ ƪłŎŜƴƝ ŘǌŜǾƛƴ ǊƻǎǘƻǳŎƝŎƘ 
v ǘƻƳǘƻ ƻŎƘǊŀƴƴŞƳ ǇłǎƳǳ ǇƻǾƻƭŜƴƝ όǊƻȊƘƻŘƴǳǘƝύ ƻǊƎłƴǳ ƻŎƘǊŀƴȅ ǇǌƝǊƻŘȅΣ ŀƭŜ ƳŠƭ ōȅ ȊŘŜ ōȇǘ ƴŀǎǘŀǾŜƴ ǘȊǾΦ 
ƻȊƴŀƳƻǾŀŎƝ ǊŜȌƛƳΣ ǇƻŘƻōƴŠ Ƨŀƪƻ ƴŀǇǌΦ ǳ ƻŘǎǘǊŀƶƻǾłƴƝ ŘǌŜǾƛƴ Ǿ ƻŎƘǊŀƴƴŞƳ ǇłǎƳǳ ȊŀǌƝȊŜƴƝ ŜƭŜƪǘǊƛȊŀőƴƝ ŀ 
ǇƭȅƴłǊŜƴǎƪŞ ǎƻǳǎǘŀǾȅ όƻȊƴłƳŜƴƝ ƻǊƎłƴǳ ƻŎƘǊŀƴȅ ǇǌƝǊƻŘȅ мр ŘƴƝ ǇǌŜŘŜƳύΦ Wŀƪƻ ǇǊƻŦŜǎƴƝ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎŜ 
ǾȅƧŀŘǌǳƧŜƳŜ ǎ ǘƻǳǘƻ ƴŀǾǊƘƻǾŀƴƻǳ ȊƳŠƴƻǳ ȊłǎŀŘƴƝ ƴŜǎƻǳƘƭŀǎΦ 

мύ bŀǾǊƘƻǾŀƴł ȊƳŠƴŀ ƴŜƳł ȌłŘƴƻǳ ǎƻǳǾƛǎƭƻǎǘ ǎ ƛƴǾŀȊƴƝ ǾȅƘƭłǑƪƻǳΣ ǾǻōŜŎ ƴŜƳƝǌƝ ƴŀ ŘǊǳƘȅ ƛƴǾŀȊƴƝΣ ŀƭŜ 
Řƻǘȇƪł ǎŜ ǾǑŜŎƘ ŘǌŜǾƛƴΣ ǾőŜǘƴŠ ǘŠŎƘ ŘƻƳłŎƝŎƘΦ aŜȊƛ ƴŀǾǊƘƻǾŀƴƻǳ ȊƳŠƴƻǳ ŀ ƛƴǾŀȊƴƝ ƴƻǾŜƭƻǳ ƴŜǾƛŘƝƳŜ 
ȌłŘƴƻǳ ǎƻǳǾƛǎƭƻǎǘΦ 

нύ ± ŘƻōŠ ƘƭŜŘłƴƝ ǎǘǊŀǘŜƎƛŜΣ Ƨŀƪ ǎŜ ǾȅǇƻǌłŘŀǘ ǎ ƪƭƛƳŀǘƛŎƪƻǳ ȊƳŠƴƻǳ ŀ ƧŜƧƝƳƛ ƴłǎƭŜŘƪȅΣ ƧŘŜ ƻ ƴŜǎȅǎǘŞƳƻǾȇ 
ƪǊƻƪΣ ƪǘŜǊȇ ƧŘŜ ǇǊƻǘƛ ǎƳȅǎƭǳ ƘƭŜŘŀƴȇŎƘ ŀ ȊŀǾłŘŠƴȇŎƘ ƻǇŀǘǌŜƴƝΦ ± ŎŜƴǘǊŜŎƘ ƳŠǎǘ ŀ ƻōŎƝ ǇƻǘǌŜōǳƧŜƳŜ ǳŘǊȌŜǘ 
ǎǘłǾŀƧƝŎƝ ǾȊǊƻǎǘƭƻǳ ȊŜƭŜƶ Ǿ Ŏƻ ƳƻȌƴł ƴŜƧǾŠǘǑƝ ƳƝǌŜΦ WŜ ǘǌŜōŀ ƳƻǘƛǾƻǾŀǘ ǇǊłǾƴƛŎƪŞ ƻǎƻōȅΣ ŀōȅ ƘƭŜŘŀƭȅ Ǉǌƛ ǎǾŞ 
őƛƴƴƻǎǘƛ Ŏƻ ƳƻȌƴł ƴŜƧǑŜǘǊƴŠƧǑƝ ǌŜǑŜƴƝΣ ƴŜ ƧƛƳ ŎŜǎǘǳ ƪŜ ƪłŎŜƴƝ ǳƭŜƘőƻǾŀǘ ȊƳŠƴƻǳ ǊŜȌƛƳǳ ǇƻǾƻƭƻǾŀŎƝƘƻ ƴŀ 
ƻȊƴŀƳƻǾŀŎƝΦ  

оύ tǊƻǘƻȌŜ Ǿ ƻȊƴŀƳƻǾŀŎƝƳ ǊŜȌƛƳǳ nelze 
ǳƭƻȌƛǘ ƴłƘǊŀŘƴƝ ǾȇǎŀŘōǳ ŀ ƴłǎƭŜŘƴƻǳ ǇŞőƛ 
ƻ ƴƛ όǘƻ ƭȊŜ ǳƭƻȌƛǘ ǇƻǳȊŜ Ǿ ǊƻȊƘƻŘƴǳǘƝ ƻ 
ǇƻǾƻƭŜƴƝ ƪłŎŜƴƝύΣ ƴŜōǳŘƻǳ ƪłŎŜƴŞ ǎǘǊƻƳȅ 
ƴŀƘǊŀȊƻǾłƴȅ ƴƻǾƻǳ ǾȇǎŀŘōƻǳΦ ¢ƝƳ ŘƻƧŘŜ 
i k ŎŜƭƪƻǾŞƳǳ ǵōȅǘƪǳ ȊŜƭŜƴŠ 
v ƛƴǘǊŀǾƛƭłƴŜŎƘΦ ¢ƻ ǇƻǾŀȌǳƧŜƳŜ 
za ƴŜǎȅǎǘŞƳƻǾŞ ŀ ƴŜǾȇŎƘƻǾƴŞΦ {ǘłǘ ŎƘŎŜ 
ƴŀ ƧŜŘƴǳ ǎǘǊŀƴǳ ƳƻǘƛǾƻǾŀǘ ŦȅȊƛŎƪŞ ƻǎƻōȅ 
ŀ ǎǇƻƭƪȅ ǇǊƻǎǘǌŜŘƴƛŎǘǾƝƳ ŘƻǘŀőƴƝŎƘ ǘƛǘǳƭǻ 
ƪ ǾȇǎŀŘōłƳ ŘǌŜǾƛƴΣ ƴŀ ŘǊǳƘƻǳ ǎǘǊŀƴǳ ǘŞǘƻ 
povinnosti zbavuje ǇǊłǾƴƛŎƪŞ ƻǎƻōȅΦ ¢ŀǘƻ 
ǵǇǊŀǾŀ ǎŜ ŘƻǘƪƴŜ ǾȇȊƴŀƳƴȇŎƘ ǳƭƛőƴƝŎƘ 
ǎǘǊƻƳƻǌŀŘƝΣ Ǿ ƴŠƪǘŜǊȇŎƘ ƳŠǎǘŜŎƘ ŀ ƻōŎƝŎƘ 
ǎŜ ƧŜŘƴł ŀȌ ƻ ур ҈ ǾǑŜŎƘ ǎǘǊƻƳƻǌŀŘƝΦ  

пύ tǊƻǘƛ ǘŞǘƻ ƴłƳƛǘŎŜ ǎŜ ƴŀōƝȊƝ ŀǊƎǳƳent, 
ȌŜ ƻǊƎłƴ ƻŎƘǊŀƴȅ ǇǌƝǊƻŘȅ ƳǻȌŜ ǇƭłƴƻǾŀƴŞ ƪłŎŜƴƝ ǇƻȊŀǎǘŀǾƛǘΣ ƻƳŜȊƛǘ ƴŜōƻ ȊŀƪłȊŀǘΣ ǇƻƪǳŘ ƻŘǇƻǊǳƧŜ 
ǇƻȌŀŘŀǾƪǻƳ ƴŀ ƻŎƘǊŀƴǳ ŘǌŜǾƛƴΦ tƻŘƭŜ ƴŀǑƛŎƘ ŘƻǎŀǾŀŘƴƝŎƘ ȊƪǳǑŜƴƻǎǘƝ ƧŜ ǘƻ ǾǑŀƪ Ǿ ǇǊŀȄƛ ǾŜƭƳƛ ǘŠȌƪƻ 
ǇǊƻǾŜŘƛǘŜƭƴŞΣ ƻȊƴłƳŜƴƝ ƻ ƪłŎŜƴƝ ŘǌŜǾƛƴ ȊŎŜƭŀ ƧƛǎǘŠ ǇǌƛōǳŘŜ ŀ ƧŜ ȊŘŜ ǇƻƳŠǊƴŠ ƪǊłǘƪł ƭƘǻǘŀ ƪ ǌŜǑŜƴƝ ōŠƘŜƳ 
мр Řƴǻ ƻŘ ǇƻŘłƴƝ ƻȊƴłƳŜƴƝΦ ½ƳŠƴƻǳ ǇƻǾƻƭƻǾŀŎƝƘƻ ǊŜȌƛƳǳ ƴŀ ƻȊƴŀƳƻǾŀŎƝ ŘƻƧŘŜ ƪ ǾŜƭƪŞƳǳ ƴłǊǻǎǘǳ ŀƎŜƴŘȅ 
ǇǊƻ ƻōŜŎƴƝ ǵǌŀŘȅ ǎ ǊƻȊǑƝǌŜƴƻǳ ǇǻǎƻōƴƻǎǘƝΣ ǇǊƻǘƻȌŜ ǘȅ Ƨǎƻǳ ǇǊƻ ƻȊƴŀƳƻǾŀŎƝ ǊŜȌƛƳ ǾŠŎƴŠ ǇǌƝǎƭǳǑƴŞ όǇǌŜǎǳƴ 
agendy z ǾƝŎŜ ƴŜȌ сллл ƻōŜŎƴƝŎƘ ǵǌŀŘǻ ƴŀ нлр ƻōŜŎƴƝŎƘ ǵǌŀŘǻ ǎ ǊƻȊǑƝǌŜƴƻǳ ǇǻǎƻōƴƻǎǘƝύΦ  

рύ bŀǾǊȌŜƴƻǳ ȊƳŠƴƻǳ ŘƻƧŘŜ ǘŀƪŞ ƪ ǾȅƭƻǳőŜƴƝ ǵőŀǎǘƛ ǾŜǌŜƧƴƻǎǘƛ ǇƻŘƭŜ Ϡ тл ȊłƪƻƴŀΦ ±Ŝ ǎǇǊłǾƴƝƳ ǌƝȊŜƴƝ 
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o ǇƻǾƻƭŜƴƝ ƪłŎŜƴƝ ƳƻƘƻǳ ōȇǘ ǎǇƻƭƪȅΣ Ǿ ƴƛŎƘȌ ǎŜ ƻōőŀƴŞ ǎŘǊǳȌǳƧƝΣ ǵőŀǎǘƴƝƪȅ ǌƝȊŜƴƝΦ 5ƻ ƪłŎŜƴƝ Ǿ ƻȊƴŀƳƻǾŀŎƝƳ 
ǊŜȌƛƳǳ ŀƭŜ ƳƭǳǾƛǘ ƴŜƳƻƘƻǳΦ [ȊŜ ǇǌŜŘǇƻƪƭłŘŀǘΣ ȌŜ ƪłŎŜƴƝ ƴŀ ƻȊƴłƳŜƴƝΣ ōŜȊ ǇǊƻǾŜŘŜƴƝ ƴłƘǊŀŘƴƝ ǾȇǎŀŘōȅΣ 
ǾȅǾƻƭł ƳŜȊƛ ǾŜǌŜƧƴƻǎǘƝ ǾŜƭƪŞ ȊƴŜǇƻƪƻƧŜƴƝΦ 

сύ Wŀƪƻ ǾŜƭƳƛ ǇǊƻōƭŜƳŀǘƛŎƪƻǳ ǾƛŘƝƳŜ ƛ ŀǇƭƛƪƻǾŀǘŜƭƴƻǎǘ ǘŞǘƻ ȊƳŠƴȅ Řƻ ǎǇǊłǾƴƝ ǇǊŀȄŜΦ ½ŀǘƝmco u ƴŀŘȊŜƳƴƝŎƘ 
ǇǌŜƴƻǎƻǾȇŎƘ ǎƻǳǎǘŀǾΣ ƪŘŜ ƧŜ ƻŎƘǊŀƴƴŞ ǇłǎƳƻ ǾȅƳŜȊŜƴƻ ǎǾƛǎƭƻǳ ǊƻǾƛƴƻǳΣ ƭȊŜ ȊŀǎŀƘǳƧƝŎƝ ǾŠǘǾŜ ƛ ǎŀƳƻǘƴŞ 
ǇǌŜƴƻǎƻǾŞ ǾŜŘŜƴƝ ƻƪŜƳ ǾƛŘŠǘΣ ōǳŘŜ ǳ ƻŎƘǊŀƴƴŞƘƻ ǇłǎƳŀ ǾƻŘƻǾƻŘǻ ŀ ƪŀƴŀƭƛȊŀŎƝ ƻǾŠǌŜƴƝ ŦŀƪǘƛŎƪŞƘƻ ǎǘŀǾǳ 
ǾŜƭƳƛ ǘŠȌƪŞ ŀ ŘƛǎƪǳǘŀōƛƭƴƝΦ ¦ ƪƻƴƪǊŞǘƴƝ ŘǌŜǾƛƴȅ ƴŜōǳŘŜ ƳƻȌƴƻ ƧŜŘƴƻȊƴŀőƴŠ ǳǊőƛǘΣ ȊŘŀƭƛ ǎŜ ƴŀŎƘłȊƝ ƧŜƧƝ ƪƻǌŜƴȅ 
Ǿ ƻŎƘǊŀƴƴŞƳ ǇłǎƳǳ őƛ ƴƛƪƻƭƛǾΦ  

!ǇŜƭǳƧŜƳŜ ǇǊƻǘƻ ƴŀ ƻƪŀƳȌƛǘŞ ǎǘŀȌŜƴƝ ƴłǾǊƘǳ ƛƴǾŀȊƴƝ ƴƻǾŜƭȅ Ȋ ǇǊƻƎǊŀƳǳ ƧŜŘƴłƴƝ ƭŜƎƛǎƭŀǘƛǾƴƝ ǊŀŘȅ ǾƭłŘȅ 
a ƴłǎƭŜŘƴŞƳǳ ǾȅƧƳǳǘƝ ōƻŘǳ őΦ мр ƴŀ ǎǘǊŀƴŠ о ǘƻƘƻǘƻ ƴłǾǊƘǳΦ tǊƻōƭŜƳŀǘƛŎŜ ŘǌŜǾƛƴΣ ǊƻǎǘƻǳŎƝŎƘ Ǿ ƻŎƘǊŀƴƴȇŎƘ 
ǇłǎƳŜŎƘ ǎƝǘƝΣ ōȅ ƳŠƭŀ ōȇǘ ǾŠƴƻǾłƴŀ ǎŀƳƻǎǘŀǘƴł ǵǇǊŀǾŀ ƭŜƎƛǎƭŀǘƛǾȅΣ ƪǘŜǊł ōǳŘŜ ǇǌŜŘŜƳ ŀ ǌłŘƴŠ ǇǊƻƧŜŘƴłƴŀ 
ǎ ƻŘōƻǊƴƻǳ ǾŜǌŜƧƴƻǎǘƝΦ  

½ƴłƳŜ ŀ ǾƝǘłƳŜ ŀƪǘƛǾƛǘȅ a¿t ǎƳŠǌǳƧƝŎƝ ƪ ǇƻŘǇƻǌŜ ƻǇŀǘǌŜƴƝ ƴŀ ƻŎƘǊŀƴǳ ǇǌƝǊƻŘȅ ŀ ƪǊŀƧƛƴȅΣ Ƨŀƪƻ ƴŀǇǌΦ ƴƻǾŠ 
ǎǇǳǑǘŠƴȇ ŘƻǘŀőƴƝ ǘƛǘǳƭ ƴŀ ǇƻŘǇƻǊǳ ƪŀƳǇŀƴŠ {łȊƝƳŜ ōǳŘƻǳŎƴƻǎǘ ό{½Y¢ ƧŜ ǘŀƪŞ ǇŀǊǘƴŜǊŜƳ ƪŀƳǇŀƴŠύΦ 
O to ǾƝŎŜ ƴŜǊƻȊǳƳƝƳŜ ƴŀǾǊȌŜƴŞ ȊƳŠƴŠΣ ƪǘŜǊł ǾȅǎƝƭł ǎƳŠǊŜƳ ƪ ǾŜǌŜƧƴƻǎǘƛ ǾŜƭƳƛ ǑǇŀǘƴȇ ǎƛƎƴłƭΦ tǊƻǎƝƳŜ ±łǎ 
ǇǊƻǘƻ ȊƴƻǾǳ ƻ ȊǾłȌŜƴƝ ŎŜƭŞ ǎƛǘǳŀŎŜ ŀ ƴŀƭŜȊŜƴƝ ǾƘƻŘƴŞƘƻ ǌŜǑŜƴƝΦ  

½łǾŠǊŜƳ Ƴƛ ŘƻǾƻƭǘŜ ǇƻŘŠƪƻǾŀǘ Ȋŀ ǇǌƛƧŜǘƝ ŀ ƻǎƻōƴƝ ƧŜŘƴłƴƝ ǎ ±łƳƛΣ ƪǘŜǊŞ ǇǊƻōŠƘƭƻ ŘƴŜ рΦ ммΦ нлмф 
v tƻǎƭŀƴŜŎƪŞ ǎƴŠƳƻǾƴŠΦ L ƪŘȅȌ ƧǎƳŜ ƴŜƴŀƭŜȊƭƛ ȌłŘƴŞ ǳǎǇƻƪƻƧƛǾŞ ǌŜǑŜƴƝΣ ǾłȌƝƳŜ ǎƛ ǘƻƘƻΣ ȌŜ ƧǎǘŜ ǾȅǎƭŜŎƘƴǳƭ 
ƴłǑ ƴłȊƻǊ ƴŀ ŎŜƭƻǳ ǇǊƻōƭŜƳŀǘƛƪǳΦ WǎƳŜ ŀƭŜ ƴŀŘłƭŜ ǇǌŜǎǾŠŘőŜƴƛΣ ȌŜ Ȋ ƻŘōƻǊƴŞƘƻ ƘƭŜŘƛǎƪŀ ǎŜ ƧŜŘƴł 
o ǾȇȊƴŀƳƴŞ ƻǎƭŀōŜƴƝ ǇǊłǾƴƝ ƻŎƘǊŀƴȅ ŘǌŜǾƛƴΣ ƧŜƘƻȌ ŘǻǎƭŜŘƪŜƳ ƳǻȌŜ ōȇǘ ƴŜƪƻƴǘǊƻƭƻǾŀǘŜƭƴŞ ƪłŎŜƴƝ ŘǌŜǾƛƴ Ǿ 
ǎƝŘƭŜŎƘΣ ƪǘŜǊŞ ƻŘƘŀŘǳƧŜƳŜ Ǿ ǌłŘŜƪ ǎǘƻǾŜƪ ŀȌ ǘƛǎƝŎǻ ƧŜŘƛƴŎǻ Ǉƻ ŎŜƭŞ 2wΦ ½ ǘŠŎƘǘƻ ŘǻǾƻŘǻ ƧǎƳŜ Ƨŀƪƻ ŦƻǊƳǳ 
ƪƻƳǳƴƛƪŀŎŜ ȊǾƻƭƛƭƛ ƻǘŜǾǌŜƴȇ ŘƻǇƛǎΣ ŀōȅ ǎŜ ƻ ƴŀǾǊƘƻǾŀƴŞ ȊƳŠƴŠ ƳƻƘƭŀ ŘƻȊǾŠŘŠǘ ƛ ǑƛǊǑƝ ƻŘōƻǊƴł ǾŜǌŜƧƴƻǎǘΦ  

S pozdravem  
hƴŘǌŜƧ CŜƛǘΣ ǌŜŘƛǘŜƭ {ǇƻƭŜőƴƻǎǘƛ ǇǊƻ ȊŀƘǊŀŘƴƝ ŀ ƪǊŀƧƛƴłǌǎƪƻǳ ǘǾƻǊōǳ 

 

Obnova lesů se na holinách nedaří, vysazované stromky tam masivně 
odumírají 
 

Zhruba čtvrtina stromků, které Lesy ČR vysadí, odumřou již v prvním roce výsadby. V roce 2018 zalesnil 
státní podnik 7 249 hektarů plochy, uměle vysazené sazenice se přitom neuchytily a do května 2019 
zahynuly na ploše 1 777 hektarů. V následujících letech po výsadbě pak uhyne další část stromků zejména 
díky okusu přemnožené spárkaté zvěře nebo suchem. V některých místech uhynulo 100 % vysazených 
stromků.   

Hnutí DUHA, stejně jako vědci 
a mnoho lesníků upozorňuje, že 
máme-li obnovit odolnější lesy, 
musíme dodržovat zejména tyto 
zásady: 

- Všude kde to jde, preferovat 
přirozené zmlazení před zbrklou 
umělou výsadbou. Počkat, dát přírodě 
čas. Lesy vzniklé postupně z 
přirozeného zmlazení budou mnohem 
odolnější než lesy znovu uměle 
vysázené. K umělé výsadbě sazenic 
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přistoupit jen tam, kde v okolí chybí dospělé stromy potřebných druhů, které by produkovaly semena.  

- Na holinách vždy obnovovat lesy přes tzv. přípravné dřeviny (např. bříza, jeřáb, olše, osika, vrba), 
které zlepší půdní vlastnosti, vrátí do ní vláhu a vytvoří stín. Teprve později je postupně nahradit cílovými 
dřevinami, jako jsou buky či jedle a ostatní.  

- Zejména stínomilné stromy, jako jsou buky a jedle, nikdy nevysazovat přímo na holiny, ale vždy 
až do zástinu jiných stromů.  

- Cílem by měla být co nejpestřejší dřevinná skladba, věkově i prostorově rozrůzněná. 

Vládní Zpráva o stavu lesa za rok 2018 potvrzuje, že při umělé obnově porostů lesníci stále preferují 
výsadbu rizikového smrku, který vysazují na 36,8 % z celkově zalesněné plochy. Potenciál přirozené obnovy 
byl využit jen na 16,1 % zalesněného území, ačkoliv les, který tímto způsobem vyroste, je mnohem 
odolnější a pestřejší.  Dle údajů státního podniku Lesy ČR jsou zároveň patrné velké regionální rozdíly v 
přístupu k zalesňování na jednotlivých lesních správách se srovnatelnými klimaticko-geografickými 
podmínkami. Například Lesní správa Šternberk, která se potýká s masivním hynutím smrkových 
monokultur již od roku 2015, loni použila při umělé obnově lesa smrk na 17 % plochy, Lesní správa Město 
Albrechtice na severní Moravě na 11% plochy. Oproti tomu Lesní správa Telč na Českomoravské vrchovině 
vysadila v loňském roce, kdy se na území v její správě naplno rozjelo plošné hynutí smrkových monokultur, 
smrky na 60 % všech obnovovaných ploch.  

tƻŘƭŜ ǘƛǎƪƻǾŞ ȊǇǊłǾȅ IƴǳǘƝ 5¦I! 

 

Startuje hlasování o Alej roku 2019 
 

Až do 7. ledna 2020 mohou lidé hlasovat o devátou Alej roku. O přízeň bojuje 96 kandidátek z celé 
republiky, což je dosud nejvíce v historii ankety. Vítězku vyhlásí Arnika v lednu příštího roku a na jaře k ní 

umístí pamětní ceduli. Pro Alej roku 2019 hlasujte na 
www.alejroku.cz .  

„tǊƻ ŀƴƪŜǘǳ ƧŜ фс ƴƻƳƛƴŀŎƝ ƴƻǾȇ ǊŜƪƻǊŘΦ ±ŜƭƳƛ ƴłǎ ǘŠǑƝΣ ȌŜ 
ƭƛŘŜƳ ƴŀ ŀƭŜƧƝŎƘ ŀ ǎǘǊƻƳƻǌŀŘƝ ȊłƭŜȌƝΦ ¢ŀƪŞ ƭŜǘƻǎ ǎŜ ōǳŘŜ Ǿƻƭƛǘ 
ƳŜȊƛ ǎǘŀǊƻōȅƭȇƳƛ ƛ ǘŜǇǊǾŜ ƴŜŘłǾƴƻ ǾȅǎŀȊŜƴȇƳƛ ŀƭŜƧŜƳƛΣ 
ƪǘŜǊȇŎƘ ƴŜǳǎǘłƭŜ ǇǌƛōȇǾł,“ říká organizátorka ankety 
Karolina Kostićová z Arniky. 

Stačí vybrat jednu alej a poslat jí svůj hlas. Hlasování bude 
ukončeno 7. ledna 2020 ve 12 hodin. Do té doby budou 
průběžné výsledky utajené, aby neovlivňovaly hlasující 
a organizátoři zveřejnili konečné výsledky až po 
překontrolování hlasů. 

Po ukončení hlasování vyhlásí Arnika v lednu nejoblíbenější 
aleje a stromořadí celé České republiky i v jednotlivých 
krajích. Na autora vítězné nominace čeká jako hlavní cena 
let balonem od Lucky Balon a poukazy na fotoslužby od 
FotoŠkoda . Všech devět patronů ankety mezitím zvolí 
nejkrásnější fotografii, jejíž autor se může těšit na 
zrcadlovku značky Canon. 

¢ƛǎƪƻǾł ȊǇǊłǾŀ !Ǌƴƛƪȅ ς /ŜƴǘǊŀ ǇǊƻ ǇƻŘǇƻǊǳ ƻōőŀƴǻ 

 

http://www.alejroku.cz/
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My chceme biodiverzitu! 
 

Termínem „biodiverzita“ v poslední době šermuje kdekdo. Otázkou samozřejmě zůstává, jaké procento 
šermujících tuší, co ono slovo vlastně znamená. 
Biodiverzitu, tedy biologickou rozmanitost na 
různých úrovních, bychom sice rozhodně měli 
chránit, ale nemusíme si z ní hned udělat zlaté 
tele. 

     Pokud z biodiverzity vysekneme pouze 
druhovou úroveň, o které se mluví nejčastěji, 
znamená více druhů na nějakém území větší 
diverzitu. Což ale nemusí být nutně dobře. 
Jednou z cest, jak se zvyšuje na nějakém území 
biodiverzita, se totiž staly biologické invaze. 
Takže naši biodiverzitu obohatily takové těžké 
váhy, jako je bolševník velkolepý nebo rak 
pruhovaný. 

     A invaze mohou dokonce i podporovat vznik 
nových druhů. Příkladem budiž romance mezi křídlatkou japonskou a sachalinskou, z níž u nás vzešel 
roztomilý potomek – křídlatka česká, utěšeně se šířící Evropou. Bez takové biodiverzity bychom se však 
zřejmě rádi obešli. 

WƛǌƝ yŜƘƻǳƴŜƪ 

 

Mírně negativní vliv 
 

Bez ohledu na to, že řada oznámení a dokumentací EIA (procesů posuzování vlivu na životní prostředí) je 
poněkud formálních a často neodpovídajících skutečnosti, i v nich se najdou dobře udělané biologické 
průzkumy. Že je často autor dokumentu nepřetaví do smysluplných návrhů zmírňujících či kompenzačních 
opatření, to už je jiná pohádka.) 

Často však i po dobře provedeném průzkumu zbude konstatování, že na populaci druhu bude mít záměr 
mírně negativní vliv. A většinou se s tím dá 
i souhlasit. Pokud zmizí louka s jedním 
volajícím samcem chřástala polního 
(a tedy pravděpodobně s jedním 
hnízdícím párem), z hlediska populace 
těchto ptáků v jižních Čechách dojde 
opravdu k mírně negativnímu ovlivnění 
populace. Jiná věc ovšem je, že takových 
luk zmizelo v posledních desetiletích 
nespočet nebo že může jít o poslední 
louku s chřástalem v širokém okolí.  

Pokud autor biologického průzkumu 

MALÝ OPRAVNÍK BIOLOGICKÝCH OMYLŮ  
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vyhodnotí vliv na nějaký druh, řekněme opět na chřástala polního, jako významně negativní (řekněme, 
že na budoucím staveništi volají tři samečkové), ani tehdy se obvykle nestane nic. Jestliže kromě chřástala 
na louce nic moc nežije (tak možná ještě bramborníček a ťuhýk a pár hmyzáků), přece nezabijeme takový 
bohulibý záměr jenom kvůli chřástalovi, že? 

A tak pomalu, téměř plíživě přicházíme o chřástalí luka. Tu ubude jeden pár, onde další tři. Ale nějací 
chřástalové ještě pořád někde volají, nějaké to kuřátko se občas někde vybatolí, takže o populaci je 
postaráno. Konec konců – pro chřástaly máme přece vyhlášené ptačí oblasti Natury 2000. Bramborníčci se 
přestěhují sami, ti snad ještě něco alespoň trochu vhodného v okolí najdou, a hmyzáci mají přece křídla.  

A tak pomalu přicházíme o chřástalí luka a bývalé vojenské areály a kvalitní ornou půdu. A místo těch luk 
a vojenčáků a polností vznikne něco s trvalou hodnotou pro lidi a bude to sloužit celé společnosti a zajistí 
to ekonomický rozvoj a pracovní příležitosti a slavnostní přestřihávání pásek. Třeba nový skladový areál (se 
zelenými střechami!) nebo nový rekreační satelit (v pasivním standardu!) nebo nový obchodní dům 
(s nejmodernějším systémem zasakování dešťové vody!). 

A chřástala si můžete, milé děti a vážení spoluobčané, pustit třeba z empétrojky. Dobrou noc. 

WƛǌƝ yŜƘƻǳƴek 

 

Chce vláda stavět důležité stavby bez dokumentace a navzdory 
rozvojovým plánům obcí? 
 

Ministerstvo dopravy poslalo do vlády návrh, který do již nepřehledné stavební legislativy vnáší další chaos. 
Nově by i větší stavby nepotřebovaly souhlas od orgánů životního prostředí či památkářů. Vybrané stavby 
podle zvláštního seznamu by bylo možné stavět bez standardní projektové dokumentace. Obce by navíc 
musely strpět výstavbu prosazovanou státem – i v rozporu s plánovaným rozvojem obce. Novela by 
dramaticky redukovala pravomoci samospráv i ochrany životního prostředí a dalších veřejných zájmů. 

Návrh novely zákona o urychlení výstavby infrastruktury, který zároveň mění také stavební zákon, navrhuje 
mj.: 

• Umožnit výstavbu silnic, železnic a dalších staveb bez standardní projektové dokumentace.  

Případné nesrovnalosti s příslušnými předpisy se nově nemají řešit na začátku rozhodování o stavbě, ale 
až po dokončení stavby při její kolaudaci. Odpovědnost za případné následné sankce či nařízené odstranění 

stavby v případě porušení předpisů ponese 
stavebník.  

• Umístit infrastrukturní stavbu na území 
obce bez jejího souhlasu, a to 
prostřednictvím tzv. územního rozvojového 
plánu připraveného Ministerstvem místního 
rozvoje (dále MMR).  

Obce plánují svůj rozvoj s ohledem na zájmy 
svých občanů prostřednictvím územního 
plánu. Nově by před plánovaným rozvojem 
obcí dostaly přednost stavby, které MMR 
napíše do státního plánu. Mohlo by se to 
týkat kontroverzních staveb, jako jsou 
úložiště vyhořelého radioaktivního odpadu, 
kanál Dunaj-Odra-Labe nebo velké přehrady.   
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 • Fikci vydání souhlasného závazného stanoviska pro případ, že stanovisko státní úřad nevydá 
ve stanovené lhůtě 30 resp. 60 dnů. Fikce má platit pro rozhodování o projektech posuzovaných podle 
stavebního zákona.   

• Nově zařadit mezi stavby, u kterých má dojít ke zjednodušenému povolování, paradoxně ty nejsložitější 
- nové jaderné zdroje v Temelíně a v Dukovanech. Dále pak vodní díla Nové Heřminovy, Skalička 
a Vlachnovice. 

Petra Kolínská ze Zeleného kruhu řekla: α¢ȊǾΦ ŦƛƪŎŜ ǎƻǳƘƭŀǎǳ ȊƴŀƳŜƴłΣ ȌŜ ǎŜ ǎǘŀǾŜōƴƝƪ ƴŜŘƻȊǾƝΣ ƧŀƪŞ ȊłƪƻƴƴŞ 
ǇƻŘƳƝƴƪȅ ƳǳǎƝ ǎǇƭƴƛǘΦ ½ŀ ƧŜƧƛŎƘ ǎǇƭƴŠƴƝ ŀƭŜ ȊǻǎǘŀƴŜ ǇƭƴŠ ƻŘǇƻǾŠŘƴȇΦ bŀƳƝǎǘƻ ǘƻƘƻΣ ŀōȅ ǎǘłǘ ȊŀƧƛǎǘƛƭ ŘƻǎǘŀǘŜƪ 
ƻŘōƻǊƴȇŎƘ ŀ ǇŜǊǎƻƴłƭƴƝŎƘ ƪŀǇŀŎƛǘ ŀ ǊƻȊƘƻŘƻǾŀƭ ǊȅŎƘƭŜƧƛ ŀ ƪǾŀƭƛǘƴŠƧƛΣ ŀƭƛōƛǎǘƛŎƪȅ ǇǌŜƘŀȊǳƧŜ ǎǾƻǳ ǇǊłŎƛ ƛ 
ƻŘǇƻǾŠŘƴƻǎǘ ƴŀ ǎǘŀǾŜōƴƝƪŀΦάΦ 

Daniel Vondrouš, ředitel Zeleného kruhu řekl: α5ƻŘŀǘŜőƴŞ ŘƻǇƭƶƻǾłƴƝ ŘƻƪǳƳŜƴǘŀŎŜΣ ƪŘȅȌ ǳȌ ƧŜ ǎǘŀǾōŀ 
ǇƻǎǘŀǾŜƴłΣ ōȅ ǳőƛƴƛƭŀ Ȋ ƴŀǑƝ ȊŜƳŠ !ōǎǳǊŘƛǎǘłƴΦ tƻƪǳŘ ƴŀǾƝŎ ǾƭłŘŀ ƴŀƳƝǎǘƻ ƧŜŘƴłƴƝ ǎŜ ǎŀƳƻǎǇǊłǾŀƳƛ 
o ǳƳƛǎǙƻǾłƴƝ ǾŜƭƪȇŎƘ ǎǘŀǾŜō ȊǾƻƭƝ ŎŜǎǘǳ ŘƛƪǘłǘǳΣ ǎǘŀƴƻǳ ǎŜ ƻōőŀƴŞ ŀ ƧŜƧƛŎƘ ƳƝǎǘƴƝ ǾƻƭŜƴƝ ȊłǎǘǳǇŎƛ ǇƻǳƘȇƳƛ 
ŘƛǾłƪȅ Ǉǌƛ ȊłǎŀŘƴƝŎƘ ȊłǎŀȊƝŎƘ Řƻ ǇƻŘƻōȅ ǎǾŞ ƻōŎŜ ŀ ƧŜƧƝƘƻ ƻƪƻƭƝΦά 

tƻŘƭŜ ǘƛǎƪƻǾŞ ȊǇǊłǾȅ IƴǳǘƝ 5¦I! 

 

Investor za všechny prachy 
 

 Panský dvůr Švamberk přestal existovat. Navržená, leč ministerstvem kultury nevyhlášená kulturní 
památka šla k zemi přesně den poté, co nespokojení občané uspořádali v Neplachově setkání kritizující 
záměr firmy C. D. K. K. Investment, s. r. o. na výstavbu skladového a výrobního areálu Ševětín.  

     Historická památka a kvalitní orná půda mají ustoupit prefabrikovanému projektu obřích hal. 
Ekonomický rozvoj naší zaostalé jihočeské periferie si dále vyžádá kácení stromů a přeložku Ponědražského 
potoka. Areál má zaměstnávat 700 – 2 000 zaměstnanců, to podle toho, jestli uvěříte ústnímu nebo 
písemnému tvrzení investora. Kde je při dnešní míře nezaměstnanosti v jižních Čechách nabere a ubytuje, 
zatím řeší pouze lidé z okolních obcí. 

     Developerská firma, v níž figurují Jaroslav Čadek a exposlanec ODS František Jelen, aktuálně na vlastní 
žádost ukončila proces EIA. Což samozřejmě neznamená, že by se záměru jen tak jednoduše vzdala. Teprve 
teď, když ucítili zástupci investora odpor, uspořádalivlastní setkání s místními občany, kde obvinili své 
odpůrce ze šikany a vyhrožovali obci náhradou způsobené škody, pokud by se proti jeho projetu nyní 
postavila. Což ovšem podle opakovaných vyjádření starostky Ševětína Romany Hajské zjevně nehrozí. 
Kromě jednoznačné podpory investora  na setkání odhadla náhradu případné škody na stovky milionů 
korun. 

     Je rozhodně zajímavé, že investor si na jednání s veřejností vzpomněl až nyní. Pod různými názvy totiž 
svůj areál pustil do zjišťovacího řízení EIA již dvakrát. Poprvé se k oznámení EIA vyjádřila Calla a investor 
vycouval, aby krátce nato předložil druhé oznámení EIA. Teprve o něm se dozvěděli i místní obyvatelé 
a začali hlasitě protestovat. Jenže to už měl investor v rukávu celou řadu trumfů (změnu územního 
plánu, demoliční výběr, rozhodnutí o kácení stromů, povolení k přeložce potoka atd.), aniž by ovšem 
proběhla jakákoli EIA (tedy hodnocení vlivů na životní prostředí). Druhé oznámení se na více místech 
bohorovně odvolává na to, že už je vlastně rozhodnuto, protože na to i ono už má C. D. K. K. povolení. 
Po celou tu dobu se ani investor ani městys Ševětín dvakrát nepřetrhli, aby informovali místní občany 
a okolní obce o tom, jaký obří areál jim má vyrůst za humny. Vše se chystalo v tichosti, patrně proto, aby 
mohli veřejnost postavit před hotovou věc.  

     Panský dvůr Švamberk přestal existovat, ale stále ještě zbývá dost důvodů, proč mít o posuzovaném 
areálu pochybnosti – od olbřímího rozsahu, přes zatížení životního prostředí až po vlivy na místní 
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obyvatelstvo. Opravdu chceme a potřebujeme právě v dnešní době namísto kvalitní zemědělské půdy další 
plochu pokrytou asfaltem, betonem a plechem?  

     Největší pochybnost se však vznáší nad samotným investorem, zejména nad jeho schopností stát se pro 
místní partnerem v diskusi a dobrým sousedem. Zatím předvedl jen směsici utajování a vyhrožování. 

WƛǌƝ yŜƘƻǳƴŜƪ 

 

Domek polopatě 
 

Chystáte se stavět nebo už dokonce stavíte a máte obavy ze složitých zákonů a celého procesu povolování?  
Veřejná ochránkyně práv, tedy ombudsmanka a její tým po letitých a bohatých zkušenostech z praxe 
sestavili průvodce procesem povolování 
staveb „Domek polopatě“, který najdete na 
webové stránce  https://domek.ochrance.cz/. 
Zde se snaží lidsky vysvětlit, co vše je potřeba 
zařídit při stavbě rodinného domu a s jakými 
úřady komunikovat – od výběru pozemku 
až po vyřízení čísla popisného.  

     Témata jsou přehledně rozdělená 
chronologicky podle toho, kdy je v průběhu 
stavby budete řešit. U každého tématu 
najdete nejdůležitější rady, na které je třeba 
pamatovat, s jakým úřadem co řešit a jaké 
jsou zákonné lhůty. Navíc tu najdete 
i  potřebné žádosti a dokumenty. Navíc také 
formuláře, pomocí kterých můžete řešit, když se něco během povolování nedaří. A to včetně podnětu 
ombudsmanovi. Palec nahoru za takový počin.  

Edvard Sequens 

 

Šperky krajiny 
 

Wǎƻǳ ǇǊƻǎǘŞ ŀ ǇǌƛǘƻƳ ǾȊƴŜǑŜƴŠ ƪǊłǎƴŞΦ  YŀǇƭŜΣ ƪŀǇƭƛőƪȅΣ ōƻȌƝ ƳǳƪŀΣ ƪǌƝȌƪȅ ƴŀ ƪǌƛȌƻǾŀǘƪłŎƘ ŎŜǎǘΦ ±ŠǘǑƛƴǳ 
z ƴƛŎƘ ƴłƳ ȊŀƴŜŎƘŀƭƛ ƴŀǑƛ ǇǌŜŘŎƛΦ tǌƛ ƧŜƧƛŎƘ ƳƝƧŜƴƝ ǎŜ ǇƻƪǌƛȌƻǾŀƭƛΦ tƻ ƪŀǘŀƭƻƎǳΣ ƪǘŜǊȇƳ őŜǎƪƻōǳŘŠƧƻǾƛŎƪȇ 
ƴłǊƻŘƴƝ ǇŀƳłǘƪƻǾȇ ǵǎǘŀǾ ȊƳŀǇƻǾŀƭ ǇǌŜŘ ƭŜǘȅ ǘȅ ƴŜƧƳŜƴǑƝ ǎŀƪǊłƭƴƝ ǎǘŀǾōȅ Ǿ ƧƛƘƻőŜǎƪŞ ƪǊŀƧƛƴŠΣ ǇǊŀŎǳƧŜ ƴȅƴƝ 
na dokumeƴǘŀŎƛ ƴłǾŜǎƴƝŎƘ ƪŀǇƭƝΦ ½ ǇǊǻȊƪǳƳǳ ǇŀƳłǘƪłǌǻ ōƻƘǳȌŜƭ ǾȅǇƭȇǾłΣ ȌŜ ǘƛǎƝŎŜ ǘŠŎƘǘƻ ƴŜƧƳŜƴǑƝŎƘ 
ƻōƧŜƪǘǻ ƴŜƳŀƧƝ ǾƭŀǎǘƴƝƪŀΦ WŜƧƛŎƘ ǎǘŀǾƛǘŜƭŞΣ ǾŠǘǑƛƴƻǳ ǎŜŘƭłŎƛΣ ȊƳƛȊŜƭƛ Ǿ ǇǊƻǇŀŘƭƛǑǘƛ ŘŠƧƛƴΦ Wŀǎƴƻ Ǿ ǘƻƳ ƴŜǳŘŠƭŀƭȅ 
ŀƴƛ ƴŜŘłǾƴŞ ǊŜǎǘƛǘǳŎŜ ŀ ǇƻȊŜƳƪƻǾŞ ǵǇǊŀǾȅΦ ±ȅǇŀŘł ǘƻΣ ȌŜ ƧŜ ƴƛƪŘƻ ƴŜŎƘŎŜΦ {Ŝ ȊŎƘłǘǊŀƭȇƳƛ ƪǌƝȌƪȅ ŀ 
ƪŀǇƭƛőƪŀƳƛ Ƨǎƻǳ ƧŜƴƻƳ ǎǘŀǊƻǎǘƛΦ ¢ȅ ōŜȊǇǊƛȊƻǊƴƝ ǎŜ ƳǳǎƝ ȊŀƳŠǌƛǘΣ ȊŀŘƻƪǳƳŜƴǘƻǾŀǘ ŀ ǎƭƻȌƛǘŠ ǾŜǇǎŀǘ Řƻ 
ƪŀǘŀǎǘǊǳ ŀ ƭƛǎǘǳ ǾƭŀǎǘƴƛŎǘǾƝΦ  tƻƪǳŘ ƧŘŜ ƻ ŎƘǊłƴŠƴŞ ǇŀƳłǘƪȅΣ ƧŜ ōȅǊƻƪǊŀŎƛŜ ƧŜǑǘŠ ǎƭƻȌƛǘŠƧǑƝΦ !ƪǊŜŘƛǘƻǾŀƴŞ ŦƛǊƳȅ 
vyǇǊŀŎǳƧƝ ǇǊƻƧŜƪǘ ƻǇǊŀǾΣ ƻŘƘŀŘƴƻǳ ƴłƪƭŀŘȅΣ ȊŀƧƛǎǘƝ ǎǘŀǾŜōƴƝ ǇǊłŎŜΦ  wŀȊƝǘƪŀ ŀ ǊŀȊƝǘƪŀΦ 5ƻōŀ ǎŜ ǇǌŜǎǘƻ 
ǇƻǎǳƴǳƭŀΦ Wŀƪ Ƴƛ ǇǊƻȊǊŀŘƛƭƛ ǇŀƳłǘƪłǌƛΣ ǾŜǌŜƧƴƻǎǘ ǎƛ ƧƛŎƘ ƻǇŠǘ ȊŀőƝƴł ǾłȌƛǘΦ tǌƛōȇǾł ƻōŎƝ ƛ ƧŜŘƴƻǘƭƛǾŎǻΣ ƪǘŜǌƝ 
ŎƘǘŠƧƝ ƻ ƴŠ ǇŜőƻǾŀǘΦ ¦ ƻǎŀƳŠƭȇŎƘ ōƻȌƝŎƘ Ƴǳƪ ǎŜ ƻōƧŜǾǳƧƝ ȊŀǎŜ ƪǾŠǘƛƴȅΦ ! ǾȊƴƛƪŀƧƝ ŘƻƪƻƴŎŜ ƴƻǾŞ ƻōŜŎƴƝ 
ƪŀǇƭƛőƪȅ Ƨŀƪƻ Ǿ [ƛŘƳƻǾƛŎƝŎƘ ǳ ±ƻŘƶŀƴΣ ƪŘŜ ǘǳ ǇǻǾƻŘƴƝ ǎƳŜǘƭ ƪŀƳƛƻƴΦ bŀ ǎǘŀǾōǳ ǇǌƛǎǇŠƭƛ ƳƝǎǘƴƝ ƭƛŘŞΦ Wǎƻǳ ǘƻ 
ǑǇŜǊƪȅ Ǿ ƪǊŀƧƛƴŠΣ ƳǳǎƝƳŜ ǎƛ ƧƛŎƘ ǾłȌƛǘΣ ǌŜƪƭ Ƴƛ ƴŜŘłǾƴƻ ǊŜȌƛǎŞǊ ½ŘŜƴŠƪ ¢ǊƻǑƪŀΦ {ŎŞƴŀ ǎ ƪŀǇƭƛőƪƻǳ ƴŜǎƳƝ 
ŎƘȅōŠǘ Ǿ ȌłŘƴŞƳ ƧŜƘƻ ŦƛƭƳǳ Ȋ ƧƛƘƻőŜǎƪŞƘƻ ǾŜƴƪƻǾŀΦ Wŀƪ ǇƻȊƴŀƳŜƴŀƭΣ ǳ ƧŜƘƻ ǊƻŘƴȇŎƘ IƻǑǘƛŎ ǎǘƻƧƝ Ǿ ǇƻƭƝŎƘ 

https://domek.ochrance.cz/
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ƪǌƝȌŜƪΣ ƴŀ ƪǘŜǊȇ ƻōőŀǎ ȊŀƴŜǎŜ ƪȅǘƛŎƛΦ tƻǎǘŀǾƛƭ Ƙƻ ƧŜƘƻ ǇǊŀŘŠŘŜőŜƪΦ ±ŀȌƳŜ ǎƛ ǘŠŎƘǘƻ ǑǇŜǊƪǻΦ bŀ ǊƻȊŘƝƭ ƻŘ 
ōƛƭƭōƻŀǊŘǻ ǳ ŎŜǎǘ ƴŜƧǎƻǳ ǊŜƪƭŀƳƻǳ ƴŀ ȊōƻȌƝΣ ŀƭŜ ƴŀ ƪǊłǎǳ ŀ ǊŀŘƻǎǘΦ 

!ƴǘƻƴƝƴ tŜƭƝǑŜƪ 

 

Vánoce s Callou – Vánoce pro přírodu 
 

     I letos vám před koncem roku nabízíme několik možností, jak potěšit svoje 
blízké a zároveň přispět na ochranu přírody. Jednou z možností je zakoupit 
magnetku nebo tričko Cally. Magnetky s motivy břehule, rosničky a 
obnovitelné energie stejně jako trička s motivem ďáblíku bahenního najdete 
na webu Cally v rubrice Naše nabídka. Ve stejné rubrice si můžete vybrat i 
některou z našich publikací. Ačkoli je většina z nich zdarma (resp. 
Za poštovné a balné), třeba vás nebo vaše blízké potěší i tak. 

     Ani letos bohužel nemůžeme zájemcům nabídnout břehulí adopce. 
Možností pro obnovu břehulích stěn silně ubylo, proto budeme vděční i za 
příspěvek věnovaný obecně na ochranu ohrožených druhů v pískovnách, 
např. samotářských včel, obojživelníků, pískomilných rostlin aj. Příspěvky lze 
posílat na číslo účtu 3202800544/0600 s variabilním symbolem 222. Budete-
li chtít za Váš dar darovací certifikát (třeba jako dárek pro Vaše blízké), ozvěte 
se – na podobě se domluvíme. 

     Další variabilní symboly pro příspěvky na naši činnost najdete na našem webu 
http://www.calla.cz/index.php?path=hl_stranka&php=5_ocalle.php#podpora. Pokud využijete některý 
z variabilních symbolů, garantujeme využití vašeho daru pouze k vybranému účelu. A pokud je nevyužijete, 
přispějete obecně na naši činnost. 

     Považujete-li náš Ďáblík za zajímavý zdroj informací, pak vězte, že vydávání našeho a vašeho zpravodaje 
má také svůj variabilní symbol pro příspěvky – 111. Připravujeme ho ve svém volném čase, protože nás to 
baví a protože si myslíme, že informovanost o problémech životního prostředí je pro jejich řešení klíčová. 
A protože je Ďáblík zadarmo, můžete nám pomoci i tak, že pošlete tohle číslo dalším zájemcům o ochranu 
životního prostředí s nabídkou na pravidelné odebírání. To samé platí i o pozvánkách na naše akce – Zelené 
úterky, přírodovědné vycházky nebo odborné semináře. 

     Přejeme Vám klidný a příjemný Advent. 

wƻƳŀƴŀ tŀƴǎƪłΣ 9ŘǾŀǊŘ {ŜǉǳŜƴǎ ϧ WƛǌƝ yŜƘƻǳƴŜƪ 

 

Maraton psaní dopisů Amnesty International 
 

Lidskoprávní organizace Amnesty International se na nás obrátila s prosbou o zprostředkování prosby na 
zapojení do Maratonu psaní dopisů. Jedná se o celosvětovou akci na podporu neprávem vězněných nebo 
perzekvovaných právníků, reportérů, aktivistů, ale i obyčejných lidí, kteří jsou věznění nebo čelí bezpráví 
jen za vyjádření svého názoru, obranu práv ostatních nebo třeba účast na demonstraci.  

     Letošní Maraton je věnován mladým lidem do 26 let, kterým jsou upírána jejich práva. Je mezi nimi i 
mladá Filipínka Marinel Sumooková Ubaldová, která v roce 2013 přežila ničivý tajfun Yolanda a následně 
začala přesvědčovat světové lídry, aby konečně začali smysluplně řešit dopady klimatických změn. Abyste 
jim v boji s bezprávím pomohli, můžete za ně napsat dopis nebo uspořádat dopisovou akci pro více lidí. 
Ručně psaný dopis poslaný v obálce je v dnešní digitální době nástroj, který má obrovskou sílu a může 
přispět k tvorbě mezinárodního tlaku na světové autority. Když s nimi zaplavíme kanceláře mocných, daří 

http://www.calla.cz/index.php?path=hl_stranka&php=5_ocalle.php#podpora
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se nám dosáhnout propuštění nebo zlepšení podmínek u víc než třetiny těch, za které bojujeme. 

    Akce startuje 10. prosince – symbolicky v Den lidských práv a trvá přibližně týden. Cílem je napsat co 
nejvíc dopisů s výzvami vládám a upozornit tak na porušování lidských práv konkrétních lidí. Přímo 
uvězněným nebo jejich rodinách je možné psát dopisy solidarity. Ať už se rozhodnete napsat jeden dopis 
doma v kuchyni nebo uspořádat dopisovou akci pro rodinu či přátele, pro kolegy v práci, ve škole pro žáky 
či spolužáky nebo v kavárně pro veřejnost, dejte nám o tom vědět tím, že se včas přihlásíte! Využijte k 
tomu web https://maraton.amnesty.cz/  

9ŘǾŀǊŘ {ŜǉǳŜƴǎ ǇƻŘƭŜ ƳŀǘŜǊƛłƭǻ !ƳƴŜǎǘȅ LƴǘŜǊƴŀǘƛƻƴŀƭ 

 

 

 

Vybrali jsme pro vás ze 400 různých tipů na výlety po 
Jihočeském kraji, které všechny najdete v databázi 
Enviroskop na webu www.enviroskop.cz. Jeho 
zpracovatelem je jihočeská Krajská síť environmentálních 
center KRASEC.  

 

Okolím Lnář po naučné stezce (lat: 49.4721, lon: 13.7871) 
 

Stezka „Okolím Lnář“ je oknem do minulosti - provede vás historií, architekturou i dějinami lnářského 
rybníkářství a včelařství. 

     Dnešní podoba stezka, jejíž dřívější verze utrpěla velkými povodněmi, vede ze Zahorčic na hráz 
Podhájského rybníka, je dlouhá 4 kilometry a má osm zastavení. Stezka představuje především bohatou 
minulost Lnář a okolí. Informační panely 
byly vytvořeny ve spolupráci 
s regionálními historiky a žáky ZŠ Lnáře 
a jsou plné zajímavých informací. 
Jednotlivá zastavení se zabývají historií 
Zahorčic, lnářského panství a šlechtických 
sídel; událostmi 2. světové války; velkými 
povodněmi a historií včelařství 
a rybníkářství.  

     Stezka přibližuje všechny významné 
památky Lnář - tvrz, zámek, kostel 
sv. Mikuláše s polodřevěnou zvonicí, 
kostel Nejsvětější Trojice a přilehlý klášter, 
kapli sv. Anny s okolními hrázděnými 
stavbami a kapli Panny Marie v Zahorčicích. Trasa není v terénu značena. Na každém panelu je znázorněna 
podrobná mapa, podle níž se dá dojít k dalšímu zastavení. Stezka netvoří uzavřený okruh, ale od hráze 
Podhájského rybníka se lze napojit na silnici z Horažďovic a dojít po ní zpět do Lnář. 

     Sedm kilometrů od Lnář se nachází obec Kadov s největším viklanem v České republice. Viklan je 
součástí naučné stezky Okolím kadovského viklanu, která provede návštěvníky po dalších zajímavých 
skalních útvarech v okolí. 

     V nedaleké Blatné je možné navštívit zámek se zámeckým parkem, v Paštikách u Blatné kostel sv. Jana 
Křtitele postavený podle plánů K. I. Dientzenhofera. 

ZAOSTŘENO ENVIROSKOPEM  

http://www.enviroskop.cz/
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Časová náročnost: 3 hodiny 

Povaha terénu: Většina stezky vede po asfaltových komunikacích, část od kláštera na hráz rybníka vede po 
zpevněné lesní cestě. 

Dostupnost: Naučná stezka vede ze Zahorčic na hráz Podhájského rybníka ve Lnářích. Do Lnář jezdí 
autobus, který staví na zastávce Lnáře, střed (zastavení NS č. 3). V Zahorčicích není vhodné místo 
k parkování, při cestě autem je nejjednodušší zvolit jako výchozí bod zastavení naučné stezky č. 2 
a zaparkovat na parkovišti před obchodem s potravinami. 

Odkaz na lokalitu na stránce Enviroskopu najdete zde: http://www.enviroskop.cz/?okolim-lnar-po-
naucne-stezce 

±ȅōǊŀƭƛ ǇǊƻ Ǿłǎ wƻƳŀƴŀ tŀƴǎƪł ŀ 9ŘǾŀǊŘ {ŜǉǳŜƴǎ 

 
 
 

 
Projekt Enviroskop je podpoǌŜƴ WƛƘƻőŜǎƪȇƳ ƪǊŀƧŜƳΦ 

 
 
 
 
 
 
 

Sdruģen² Jihoļesk® matky si v§s dovoluje pozvat na komponovanĨ veļer 

LID£ OD TEMELĉNA 

PŚi pŚ²leģitosti vyd§n² audioknihy Anton²n Pel²ġek ï Lid® od Temel²na 

Obecn² ¼Śad Neznaġov, kulturn² s§l 

sobota 23. listopadu 2019, 16:30 

Podveļer probŊhne za ¼ļasti autora knihy Anton²na Pel²ġka, na programu je komponovan® a autorsk® 

ļten² z knihy, diskuse s hosty o souvisej²c²ch t®matech minulĨch i souļasnĨch. KaģdĨ n§vġtŊvn²k 

podveļera obdrģ² CD s audioknihou a jeden vĨtisk knihy ñA po n§s planinaò. 

www.lideodtemelina.cz 

POZVÁNKY NA AKCE  

http://www.enviroskop.cz/?okolim-lnar-po-naucne-stezce
http://www.enviroskop.cz/?okolim-lnar-po-naucne-stezce
http://www.lideodtemelina.cz/


 
20 • Ďáblík č. 191 

Calla ÖÜÓ ÓÒÄÅéÎñ ÚÖÅ ÎÁ besedu 
ªÂÙÔÅË ÈÍÙÚÕȡ  

#Ï ÖþÍÅ Á ÊÁË Ó ÔþÍ ÎÁÌÏĿÉÔȩ 

s entomologem ,ÕËÜĤÅÍ IþĿËÅÍ            
ɉ%ÎÔÏÍÏÌÏÇÉÃËĻ ĭÓÔÁÖ "# !6 I2Ɋ 

+ÒÜÖÙ ÎÁ ÐÒÁÎĻĠÉȟ ÂÁÂËÙ ÎÁ ÈÌÁÖÕȟ ËÏÎÆÉÔÏÖÁÎÜ ÂÉÏÄÉÖÅÒÚÉÔÁ                         
Á ÄÁÌĤþ ÏÃÈÒÁÎÜĠÓËï ÒÅÃÅÐÔÙ Ö éÁÓÅ ËÌÉÍÁÔÉÃËĻÃÈ ÚÍñÎȢ 

6 ĭÔÅÒĻ ΧίȢ ÌÉÓÔÏÐÁÄÕ ΨΦΧί 

od 18:00 hodin 
v klubu (ÏÒËÜ ÖÁÎÁȟ IÅÓËÜ ÕÌȢ έȟ IÅÓËï "ÕÄñÊÏÖÉÃÅ 

6þÃÅ ÉÎÆÏÒÍÁÃþȡ 
Calla ɀ 3ÄÒÕĿÅÎþ ÐÒÏ ÚÜÃÈÒÁÎÕ ÐÒÏÓÔĠÅÄþȟ &ÒÜÎÉ £ÒÜÍËÁ ΥΧȟ IÅÓËï "ÕÄñÊÏÖÉÃÅ 

tel.: 384 971 930, calla@calla.cz, http://www.calla.cz 

 

 

Tento projekt je spolufinancÏÖÜÎ 3ÔÁÔÕÔÜÒÎþÍ ÍñÓÔÅÍ IÅÓËï "ÕÄñÊÏÖÉÃÅȢ 

http://www.calla.cz/
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Calla a Státní fond životního prostředí Vás srdečně zvou na besedu 
 

Dotace nejen pro Váš dům 
 

s Radkem Thérem, projektovým manažerem SFŽP 
 

Zateplení domu, výměna oken a dveří, solární panely, zachytávání dešťové 
vody, sázení stromů – i na to můžete získat dotaci!  Dozvíte se možnosti, 

podmínky a jak si finanční podporu vyřídit. 
 

Pondělí 18. listopadu 2019 od 18:00 hodin 
v Podzámčí, v prostorách Komunitní školy Borovany 

 

Více informací: Calla – Sdružení pro záchranu prostředí, Edvard Sequens, tel.: 602 282 399, 

edvard.sequens@calla.cz, www.calla.cz 

 

Vstup volný. 

 
 

 

http://www.calla.cz/
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Calla V§s srdeļnŊ zve na pŚ²rodovŊdnou vych§zku 

 

ĂZa liġejn²ky a ġneļ²mi ulitami do Borġovañ 

S lichenologem Janem Vondr§kem (PŚF JU) 

a malakologem Olegem Ditrichem (PŚF JU & BC AV ĻR)  

 

PŚ²rodovŊdn§ vych§zka do ¼dol² Vltavy u Borġova zamŊŚen§ na urļov§n² liġejn²kŢ a plģŢ podle 

nalezenĨch ulit. 

Vych§zka je vhodn§ i pro dŊti a potrv§ dvŊ aģ tŚi hodiny. Trasa bude sj²zdn§ pro dŊtsk® 

koļ§rky. 

Sobota 8. 12. 2019 od 9:00 hod.  

Sraz ¼ļastn²kŢ na zast§vce ļeskobudŊjovick® MHD Borġov n. Vlt., U Mostu (spoj ļ. 7) 

V²ce informac²: Calla ï Sdruģen² pro z§chranu prostŚed², Fr§ni Ġr§mka 35, Ļesk® BudŊjovice, tel.: 

605 066 898, RehounekJ@seznam.cz, www.calla.cz. 

 

     Tento projekt je spolufinancov§n Statut§rn²m mŊstem Ļesk® BudŊjovice.  
 

 

Vladim²r Dvoś§k:                                                                                              
Bezz§sahov§ ¼zem² - z§klad druhov® rozmanitosti 

ġumavsk® pś²rody 

Historick§ budova JihoĽesk®ho muzea v ļeskĩch Budŋjovic²ch, Dukelsk§ 1 
 

23. 11. 2019, 10:00 
 

Jihoļesk§ poboļka Ļesk® spoleļnosti entomologick® a EntomologickĨ klub Jihoļesk®ho muzea 

v ĻeskĨch BudŊjovic²ch si V§s dovoluje pozvat na zaj²mavou pŚedn§ġku zoologa N§rodn²ho 

parku Ġumava Mgr. Vladim²ra DvoŚ§ka: Bezz§sahov§ ¼zem² - z§klad druhov® rozmanitosti 

Ġumavsk® pŚ²rody, kter§ se kon§ v sobotu 23. 11. 2019 od 10:00 hodin v pŚedn§ġkov®m s§le 

Jihoļesk®ho muzea (Dukelsk§ 1, Ļesk® BudŊjovice).  

http://www.calla.cz/
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Zpravodaj Ďáblík pro své členy a přátele vydává: 
 

 

Naše adresa: Fráni Šrámka 35, 370 01 České Budějovice 

Telefony: 384 971 930, 387 311 381 

E-mail: calla@calla.cz • Internet: http://www.calla.cz • Calla je také naFacebooku 

Naše konto: 3202800544 /  0600 GE Money Bank, pob. České Budějovice    

IČO: 62536761 

Články do dalšího čísla posílejte do 5. prosince 2019 na  edvard.sequens@calla.cz.  

Databázi odběratelů spravuje Romana Panská. Chcete-li se přihlásit k pravidelnému odběru Ďáblíka, pište 

na romana.panska@calla.cz.   Nechcete-li naopak dostávat tento zpravodaj, napište nám a my Vás vymažeme z adresáře. 

Všechna starší čísla občasníku Ďáblík najdete na webových stránkách Cally. 

 

 

 

 

 

 

 

,þÂÉÌ ÓÅ 6ÜÍ LÜÂÌþËȩ 0ÏÍÏÚÔÅ ÎÜÍ Ó ÊÅÈÏ ĤþĠÅÎþÍȦ 

0ÏĤÌÅÔÅ ÈÏ ÓÖĻÍ ÐĠÜÔÅÌĳÍ Ó ÎÁÂþÄËÏÕ ÎÁ ÐÒÁÖÉÄÅÌÎĻ ÏÄÂñÒ ÄÏ Å-ÍÁÉÌÏÖï ÓÃÈÒÜÎËÙȢ 

-ĳĿÅÔÅ ÎÜÍ ÔÁËï ÐĠÉÓÐñÔ ÎÁ ÖÙÄÜÖÜÎþȢ 

0ÏÕĿÉÊÔÅ éþÓÌÏ ĭéÔÕ 3202800544  Ⱦ τϊττ Á ÖÁÒÉÁÂÉÌÎþ ÓÙÍÂÏÌȡ υυυȢ 

$ñËÕÊÅÍÅȦ 

 

http://www.calla.cz/
https://www.facebook.com/pages/Calla/157627402065

